
Гэтымі словамі «веч-
ны вандроўнік» Дзядзь-
ка Язэп вельмі любіў па-
чынаць свае дзённікавыя 
запісы. Гучалі яны з яго-
ных вуснаў і ў размовах 
з рознымі людзьмі. 

У аўторак 24-га ліста-
пада пад гэтай назвай у 
Віцебскім абласным кра-
язнаўчым музеі адбылі-
ся дзве цесна звязаныя 
паміж сабой культур-
ніцкія падзеі: адкрыццё 
выставы твораў выбітна-
га беларускага грамад-
ска-культурнага дзеяча, 
мастака, пісьменніка, 
настаўніка, этнографа, 
фалькларыста Язэпа 

Драздовіча і прэзента-
цыя кнігі навуковых 
прац па матэрыялах 
канферэнцыі, прысве-
чанай 120-годдзю з дня 
яго народзінаў.

Адметнасцю выста-
вы стала тое, што экс-
пазіцыю склалі творы 
аднаго правінцыйнага 
музея – Германавіцкага 
музея культуры і быту. 
Спачатку меркавалася 
сабраць працы на выста-
ву з некалькіх устаноў 
рэспублікі і прыватных 
калекцый, але пасля 
наведвання вёскі Гер-
манавічы арганізатары 
вырашылі пайсці незвы-

чайным шляхам: зра-
біць экспазіцыю толькі з 
мясцовых экспанатаў. 

Дарэчы, некаторыя тво-
ры Язэпа Драздовіча, якія 
прадстаўленыя ў Віцебску, 
сталі нечаканымі ня толькі 
для простых гледачоў, але 
і для сталічных і мясцо-
вых навукоўцаў. У выніку 
прыйшлі да высновы, што 
трэба больш уважліва 
ставіцца да калекцый 
маленькіх рэгіянальных 
музеяў, у якіх могуць 
быць зусім нечаканыя 
знаходкі нікому не вядо-
мых шэдэўраў.

Заканчэнне на стар.5
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Защититься от гриппа, повы-
сить «мужскую силу» да и вооб-
ще забыть о лекарствах – всё это 
можно сделать с 20 по 29 ноября 
на международном медовом фе-
стивале «В гостях у Пчёлки», ко-
торый проходит в витебском Ле-
довом дворце.

Отменные сорта мёда, известного 
своими уникальными свойствами ис-
покон веков, а также пергу, медовуху, 
пыльцу, лечебные травы, душистые 
масла и бальзамы витебляне могут 
приобрести на выставке-ярмарке, 
проходящей в рамках фестиваля 
мёда. 

Там же продаются самые разные 
сорта меда – майский, липовый, гре-
чишный, вересковый, донниковый, 
мед горного Алтая, Закарпатья, Баш-
кирии, Дальнего Востока представили 
пчеловоды из  Беларуси, России и Ук-
раины.

Директор культурно-образовательного 
проекта «В гостях у Пчёлки» Оксана Ков-
шарь рассказала: «Гости фестиваля могут 
получить подробную и профессиональ-
ную информацию обо всех сортах меда и 
другой продукции». 

Кроме того, по её словам, покупа-
телям гарантируется, что «мёд прове-

«В гостях у Пчёлки»
В Витебске полным ходом идет медовый фестиваль

рен, если можно так сказать, со всех 
сторон». У продавцов в порядке все 
необходимые документы: паспорта 
пасек, «справки» о здоровье пчёлок 
и т.д. 

«Помимо этого, провере-
но качество инвентаря, а сами 
участники фестиваля проходят 
определенный тест на умение 
корректно и вежливо общаться с 
посетителями», - добавила Окса-
на Ковшарь.

Для юных посетителей фести-
валя также найдется занятие. Они 
могут принять участие в конкурсе 
«Медовая акварель»: нарисовав дома 
картину и принеся ее на выставку, 
каждый получит приз. 

Кроме того, организаторы про-
водят благотворительную акцию по 
сбору вещей, игрушек и канцелярс-
ких товаров для многодетных семей и 
воспитанников социальных приютов.

У тех, кто не успеет побывать «В гос-
тях у пчёлки», появится возможность 
запастись природным лекарством-ла-
комством на выставке-ярмарке мёда, 
которая откроется в концертном зале 
«Витебск» 30 ноября.

Юрий ЛЯХ
Продолжение темы на стр. 6

Пока не известно, 
сколько белорусов смо-
трят «Евровидение». Но, 
определенно, большин-
ство из них 21 ноября, 
когда в Киеве проходил 
финал конкурса, ока-
зались несколько разо-
чарованными. Бело-
русский участник Юра 
Демидович с песней 
«Волшебный кролик» 
получил довольно низ-
кие баллы и в результа-
те оказался на девятом 
месте.

Всего «Волшебный кролик» набрал 
48 баллов. Максимум 7 баллов высту-

«Волшебный кролик»  
нарисовал девятку

Белорус Юра Демидович занял 9-ое место на 
детском «Евровидении»

плению белорусов по-
ставила Украина, по 6 
получили от Македо-
нии и России, 5 — от 
Грузии, 4 — от Бельгии, 
по 3 — от Нидерландов 
и Сербии, по 1 — от Ар-
мении и Кипра. Еще 12 
баллов начислено авто-
матически всем участ-
никам конкурса. 

Победителем же 
конкурса стал пред-
ставитель Нидерлан-
дов. 14-летний Ральф 
Макенбах, который 

набрал 121  балл.
Окончание на стр. 5

Юра Демидович, бело-
русский исполнитель на 
детском Евровидении.
Фото: tvr.by

«Прыйдзе час…»
У Віцебску адкрылася выстава і прайшла прэзэнтацыя 

кнігі, прысвечанай Язэпу Драздовічу
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«Витебскоблавтотранс» с 20 ноя-
бря установил новое постоянное 
транспортное сообщение между Но-
вополоцком и Смоленском. 

Этот маршрут станет седьмым 
между городами Витебской области 
и соседними государствами. Из об-
ластного центра на автобусе можно 
беспересадочно добраться до Вели-
ких Лук, Вележа, Смоленска, Риги. 
Также из Новополоцка можно дое-
хать до Санкт-Петербурга, из Постав 
– в Вильнюс. По словам начальника 
отдела перевозок «Витебскоблавто-
транс» Андрея Русаковича, возмож-
но, что уже к рождественским кани-
кулам начнут действовать маршруты 
Витебск – Санкт-Петербург и Витебск 
– Таллин.

Кроме того, в соответствии 
со спросом пассажиров «Витеб-
скоблавтотранс» открывает и 

нерегулярные,сезонные, маршру-
ты, такие, как из Витебска в Киев, 
Даугавпилс, Москву. Международ-
ные пассажироперевозки занимают 
около 30% в общем объеме экспорта 
услуг автопредприятия. 

Юрий ЛЯХ

Новый маршрут:  
Новополоцк – Смоленск 

Бацькі Паўла Севярынца не 
дамагліся абвяржэння інфармацыі БТ

На патрабаван-
не сям‘і Севярынцаў 
абвергнуць звесткі пра 
іх, агучаныя ў праг-
раме Першага канала 
«Панарама», кіраўніц-
тва Белтэлерадыёкам-
паніі адказала, што 
гэты тэлеканал – най-
больш уплывовы СМІ 
дэмакратычнай краі-
ны, і яго праграмы 

ствараюць сапраўд-
ныя прафесіяналы.

Патрабаванне аб-
вяржэння Таццяна і Кас-
тусь Севярынцы накіра-
валі 30 верасня — праз 
тры дні пасля выхаду ў 
эфір праграмы «Панара-
ма», у якой, на іх думку, 
недвухсэнсоўна правод-
зілася паралель паміж 
дзейнасцю іх сына, апазі-

цыйнага палітыка Паўла 
Севярынца, і Адольфа 
Гітлера.

Ліст у адказ падпісаў 
асабіста кіраўнік На-
цыянальнай дзяржаў-
най тэлерадыёкампаніі 
Аляксандр Зімоўскі. Ён 
лічыць, што ўласных 
ацэнак дзейнасці партыі 
БХД (Беларуская хрыс-
ціянская дэмакратыя) 
і асабіста яе кіраўніку 
Паўлу Севярынцу суп-
рацоўнікі тэлеканала не 
давалі, а каментары бралі 
«ў найбольш уплывовых 
экспертаў і аналітыкаў у 
галіне рэлігіі, палітыкі і 
паліталогіі».

Паводле Кастуся Се-
вярынца, на абвяржэнне 
яны асабліва і не спадзя-
валіся. Напісаўшы ліст 
да кіраўніцтва БТ, яны 
проста хацелі выказаць 
сваё стаўленне да матэ-
рыялаў перадачы, якія 
лічаць паклёпам.

Служба маніторынгу 
ГА «Беларуская асацы-

яцыя журналістаў»

Первым в Беларуси верхнедвин-
ский маслосырзавод получил сер-
тификат соответствия LST EN ISO 
9001:2008 и LST EN ISO 22000:2005.

Сертификат выдан литовским ор-
ганом по сертификации уполномочен-
ным ЕС проводить аудит и выдавать 
сертификаты соответствия европейс-

ким требованиям качества и безопас-
ности. Сертификат подтверждает высо-
кое качество белорусской продукции. 

«Это окно в Европу для нашей 
продукции», – подчеркнул министр 
сельского хозяйства Беларуси Семен 
Шапиро.

Качество продукции верхнедвинского масло-
сырзавода подтверждено в ЕС 

Подпольную тор-
говлю ювелирными 
изделиями организо-
вала музыкальный ру-
ководитель одного из 
детских садов Витебска.

Жительница куль-
турной столицы была 
задержана при попытке 
сбыта неработающей 
гражданке очередной 

партии товара на сум-
му 790000 белорусских 
рублей в помещении 
магазина БЖД. Все из-
делия, подготовленные 
для реализации, не име-
ли пробирного клейма 
Беларуси или других 
стран бывшего СССР.

В результате обыс-
ка по месту жительства 

у подозреваемой было 
изъято 45 ювелирных 
изделий на сумму 17 800 
000 белорусских рублей.

Отделом предвари-
тельного расследова-
ния Витебского ОВДТ 
возбуждено уголовное 
дело по ч.1 ст.14, а также 
ч.1 ст.223 УК Беларуси.

Алексей ДОВГАЛОВ

Представители двух 
политических коали-
ций Витебска – ОДС и 
БНБ – договорились о 
совместных действиях 
во время выборов в мес-
тные Советы депутатов. 
Предвыборная кампа-
ния будет проводиться 
в апреле 2010 года .

Возможность это-
го долгое время была 
под вопросом из-за 
напряжённости в от-
ношениях. На данный 
момент представите-
ли демократических 
кругов Витебска пос-
тановили, что делить 
нечего и к цели нужно 
стремиться вместе.

Сторонами было до-

стигнуто соглашение о 
совместном выдвиже-
нии представителей в 
избирательные комис-
сии и организации сов-
местного наблюдения 
за выборами. 

Соответствующий 
документ-послание 
к избирателям долж-
ны выработать пред-
седатель Витебской 
областной органи-
зации Партии БНФ 
Константин Смоли-
ков и представитель 
Белорусской соци-
ал-демократической 
партии (Грамада) 
Александр Микулин.

Юрий ТАРТАК

D.O.Z.S.K.I – лучшие на фестива-
ле хореографии в Витебске

Кастусь Севярынец на абвяржэнне не спадзяваўся

Работница детсада торговала нелегальным золотом

Договор витебских 
демократов

Международный 
фестиваль современной 
хореографии (IFMC), 
который завершился в 
прошедший уик-энд в 
культурной столице Бе-
ларуси, порадовал сто-
личных почитателей 
отечественного модер-
на: главные награды от-
правились в Минск.

М е ж д у н а р о д н ы й 
фестиваль современной 
хореографии в Витеб-
ске является одним из 
самых престижных тан-

цевальных фо-
румов на тер-
ритории СНГ. 
В нынешнем 
ф е с т и в а л е 
впервые не 
у ч а с т в о в а -
ли гости из 
зарубежных 
стран и соб-
ралось лишь 
9 белорусских 
коллективов 
из – Витебс-
ка, Минска и 
Гродно. 

В номина-
ция «Лучшая постанов-
ка» победил минский 
театр танца D.O.Z.S.K.I, 
отмеченный за одноак-
тные балеты «Камень, 
ножницы, бумага» (также 
получивший дипломом 
«За целостность и гар-
моничность») и «Homo 
sapiens» в постановке 
Дмитрия Залесского и 
Ольги Скворцовой-Ко-
вальской, между прочим, 
коренной витеблянки.

Кроме того, дипло-
мом «За исполнитель-
ское мастерство» был 
отмечен коллектив ка-

федры хореографии 
Белорусского государс-
твенного университе-
та культуры, за «ар-
тистизм» награждена 
Ольга Лабовкина, ис-
полнительница театра 
танца Karakuli. Дипло-
ма «Лучшая хореогра-
фическая миниатюра» 
была удостоена группа 
современной хореогра-
фии «Тад» из Гродно.

«Можно говорить, 
что в Беларуси есть мо-
дерн-балет со своей раз-
вивающейся школой. 
Есть личности, которые 
могут быть интерес-
ны на международных 
конкурсах» – отметил 
на итоговой пресс-кон-
ференции председа-
тель жюри конкурса 
народный артист СССР 
и Беларуси, хореограф, 
профессор Белорус-
ской академии музыки 
Валентин Елизарьев.

М е ж д у н а р о д н ы й 
фестиваль современной 
хореографии в Витебске 
проводится с 1987 года. 

Стефан  
ВИЛЬЧИНСКИЙ

20 ноября снижены цены на 
проезд в отдельных поездах внут-
риреспубликанского пассажирско-
го сообщения.

Данное изменение коснулось 
проезда в поездах №683/684 Витебск 
–  Гродно, №95/96 Гомель – Минск 
и №103/104 Минск – Варшава (толь-
ко по территории страны). Цены, в 
зависимости от категории вагона, 
снижены в среднем на 17%. Что ка-

сается стоимости проезда в поезде 
№ 683/684 Витебск – Гродно, то купе 
стало дешевле в среднем на 6 тысяч, 
плацкарта – на 5, а проезд в общем ва-
гоне подешевел на 3 тысячи рублей.

Данное решение, как сообщает 
пресс-служба БелЖД, принято «с це-
лью повышения объемов перевозок 
во внутриреспубликанском пасса-
жирском сообщении».

Юрий ЛЯХ

Билеты на некоторые поезда подешевели

Жители деревни Оболь Виров-
лянского сельского Совета Горо-
докского района недавно пережи-
ли шок. Дело в том, что страховой 
агент, побывав у сельчан, мимохо-
дом поведал о свином гриппе. Как 
обычно бывает: в одном конце де-
ревни чихнули – в другом отзовёт-
ся. «Сарафанное радио» мигом раз-
несёт по избам любую новость.

«Чума напала на свиней», – по-
неслось по селу.

В деревне живут, в основном, пен-
сионеры. Кое-кто держит живность. 
Коров осталось около двадцати. На 
частных подворьях держат и хрюшек. 

Обычно убойный сезон начинает-
ся с наступлением морозов. К этому 
времени заканчивается заготовитель-
ный корм, да и мясо легче сохранить 

при холоде. А сейчас на дворе тепло. 
Переполох заставил некоторых сель-
чан взяться за нож. Более того, коллек-
тивно решили, что туши нельзя есть 
и даже закапывать. Надо сжигать. 

В редакцию «ВК» позвонил жи-
тель деревни Оболь Владимир Жар-
ков и попросил подтвердить или 
опровергнуть информацию о страш-
ной болезни.

Мы обратились в ветеринарную 
службу Витебской области, где заве-
рили, что никаких опасений по по-
воду появления африканской чумы 
свиней нет, и не предвидится.

Значит, деревня может успокоить-
ся. Хрюшки ни в чем не виноваты, и 
не следует преждевременно пускать 
их под нож. 

В. САХАрОВ.

Переполох
В Коханово хорошо видны при-

знаки жизнедеятельности бобров: в 
двух местах повалены ивы, на воде 
плавают обгло-
данные ветки, 
невооружённым 
взглядом заметно, 
что бобры в своих 
интересах подня-
ли уровень воды в 
речке Соколянке.

Речные грызуны 
обжились здесь три 
года назад и, похо-
же, чувствуют себя 
хорошо. Довольны 
и жители: теперь 
изучать жизнь не-
когда редких, дико-
винных животных 
члены экологиче-
ского клуба «Род-
ничок» при мест-
ном доме культуры 
могут... из окна би-
блиотеки. Но...

Строительство плотины живот-
ными свидетельствует, что кормовой 
базы в зоне затопления поймы реки 

при нормальном 
уровне воды им не 
хватает. А это зна-
чит, что вслед за 
подъёмом воды в 
реке вскоре проя-
вятся и сопутству-
ющие этому явле-
нию проблемы.

Как ни крути, 
а бобр в городе – 
персона «нон гра-
та».

Вот только 
кто озвучит ноту 
протеста этому 
дипломатически 
неприкосновен-
ному виду диких 
животных?

Н. КОХАНОВСКИЙ

Бобры подтопили Коханово

Афиша победителей

Виновники подтопления деревни

По техническим 
причинам в про-
шлом номере ВК 
№ 6(6) от 19 ноября 
в подписи к фото-
графии в материа-
ле «распаўсюдніка 
недзяржаўнай прэ-
сы ў Віцебску сталі 
затрымліваць рэгу-
лярна» на стр.2 была 
допущена опечат-
ка.  Следует читать: 
«Барыс Хамайда на 
працоўным месцы». 
редакция приносит 
свои извинения за 
допущенную техни-
ческую ошибку
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Згуртаванне беларусаў свету 
«Бацькаўшчына» і Таварыства беларускай 
мовы імя Францішка Скарыны распачалі 
кампанію па зборы подпісаў за абвяшчэнне 
2010 года Годам роднай мовы.

«Гэта робіцца для напамінку людзям: «Не 
забывайцеся на мову, гаварыце на мове, ду-
майце, пішыце, слухайце, чытайце», –тлу-
мачыць намеснік старшыні Таварыства бе-
ларускай мовы імя 
Францішка Скарыны 
Людміла Дзіцэвіч.

На думку старшыні 
ТБМ Алега Трусава, 
“абвяшчэнне наступ-
нага года Годам белару-
скай мовы падтрымае 
падыме яе аўтарытэт 
і будзе спрыяць 
аб’яднанню грамад-
ства вакол галоўнай 
н а ц ы я н а л ь н а й 
гісторыка-культурнай 
каштоўнасці, якой 
з’яўляецца роднай 
мова».

У інтэрв’ю Бела-
ПАН Трусаў паведаміў, 
што ўлады Магілёўскай 
вобласці ў верасні 
падтрымалі зварот 203 
прадстаўнікоў гра-
мадскай ініцыятывы 
«Інстытут нацыя-
нальнай памяці» да 
кіраўніцтва краіны 
ў сувязі з унясеннем 
у пачатку 2009 года 
беларускай мовы ў ат-
лас ЮНЕСКА «Мовы 
свету ў небяспецы» і 
вырашылі наступны 
год на тэрыторыі Магілёўшчыны абвясціць 
Годам роднай мовы, а таксама прыняць неаб-
ходныя меры па пашырэнню яе карыстаннем 
ў рэгіёне.

Ініцыятыва абвяшчэння агульнанацыя-
нальнага Года роднай мовы была агучана на 
V з’ездзе беларусаў свету і падтрымана Радай 
ТБМ. Яны накіравалі звароты да Прэзідэнта 
Беларусі з тым, каб той выдаў указ аб абвяш-
чэнне наступнага года Годам роднай мовы. А 
цяпер заклікаюць грамадзян Беларусі падтры-
маць гэтую ініцыятыву.

«Грамадскасць Беларусі пазітыўна ацаніла 
абвяшчэнне 2009 года Годам роднай зямлі. 
Цалкам лагічным і паслядоўным было б аб-

вяшчэнне наступнага года Годам роднай 
мовы, тым больш, што менавіта з 2010 года 
ўводзіцца ў дзеянне закон аб зменах і дадатках 
у правілы беларускай мовы (апошні раз такія 
змены ўносіліся ў 1959 г.)», – гаворыцца ў зва-
роце да Аляксандра Лукашэнкі, які ініцыятары 
кампаніі прапануюць падпісаць грамадзянам 
і даслаць на адрас Адміністрацыі прэзідэнта. 
Спампаваць падпісныя лісты можна на сайтах 

zbsb.org, budzma.org, 
tbm.org.by. 

У падпісным 
лісце акрамя пра-
пановы прэзідэнту 
абвесціць 2010 год 
Годам роднай мовы 
ёсць просьбы даць 
даручэнне ура-
ду распрацаваць 
канкрэтную пра-
граму дзеянняў, 
скіраваных на папу-
лярызацыю белару-
скай мовы і культу-
ры, пашырэнне яе 
ўжытку.

Як лічыць стар-
шыня Згуртаван-
ня беларусаў свету 
«Бацькаўшчына» 
Алена Макоўская, 
абвяшчэнне 2010 
года Годам роднай 
мовы на дзяржаўным 
узроўні дасць 
больш магчымасці 
для грамадскасці 
працаваць у галіне 

папулярызацыі бела-
рускай мовы, больш 
рычагоў для змены 
сітуацыі. 

«Сёння мы маем пазітыўнае стаўленне 
бальшыні насельніцтва да беларускай мовы. 
Але пры гэтым мова разглядаецца як нейкая 
музейная каштоўнасць, якую варта бераг-
чы, але з якой моладзь, напрыклад, не звяз-
вае ніякай сваёй будучыні», -- кажа Алена 
Макоўская.  

Заахвоціць моладзь шырэй ужываць бе-
ларускую мову без падтрымкі дзяржавы 
вельмі цяжка. Згуртаванне беларусаў свету 
«Бацькаўшчына» й ТБМ імя Францішка Ска-
рыны звяртаюцца да ўсіх, каму неабыякавы 
лёс роднай мовы, далучыцца да кампаніі па 
зборы подпісаў.

П. Б.

В Европе 25 
ноября отме-
чается Меж-
дународный 
день борьбы 
за ликвида-
цию насилия 
в отношении 
женщин. Сей-
час он про-
ходит под ло-
зунгом: «То, 
что  начинает-
ся с крика, ни 
в коем случае 
не должно за-
канчиваться 
молчанием». В 
Беларуси кам-
пания против 
д о м а ш н е г о 
насилия прой-

дет в четвертый раз. 
Информационная кампания в Белару-

си, как и в других странах  мира, прохо-
дит в рамках глобальной инициативы «16 
дней активных действий против насилия 
в отношении женщин». Кампания старту-
ет  25 ноября, а завершится 10 декабря во 
Всемирный день прав человека. Об этом, 
как передает БЕЛТА,  сообщила 24 ноября 
заместитель начальника главного управ-
ления политики занятости и народонасе-
ления Министерства труда и социальной 
защиты Татьяна Шеметовец. 

Про то, что кампанию против насилия 
проводит Совет Европы, в Беларуси мало 
известно. Председатель Парламентской Ас-
самблеи Совета Европы Луис Мария де Пуч 
(Lluís Maria de Puig) говорит, что в течение 

последних двух лет, национальные парла-
менты и ПАСЕ объединили свои силы в 
Европе для борьбы с бытовым насилием в 
отношении женщин и осуществления пар-
ламентского измерения в рамках кампании 
Совета Европы. Веб-страничка Совета Евро-
пы, посвященная кампании Совета Европы 
содержит список парламентариев, которые 
участвуют в ее работе, а также план мероп-
риятий в разных странах (http://www.coe.
int/stopviolence/). 

24 ноября докладчик  Конгресса местных 
и региональных властей Совета Европы 
Сандра Барнс (Sandra Barnes) в Страсбурге 
сделала заявление о расширении борьбы 
против насилия в отношении женщин.  

«Во всем мире  насилие в отношении 
женщин  является основной причиной их  
смертности в возрасте от 19 до 44 лет, опере-
жая при этом гибель  во время войн, рако-
вых заболеваний  и дорожно-транспортных 
происшествий», - подчеркивается в заявле-
нии Сандры Барнс. 

Что касается Беларуси, то в нашей стра-
не для жертв  насилия в 27 центрах соцоб-
служивания  населения открыты кризис-
ные  комнаты. Сюда попадают граждане по 
направлению органов по труду, занятости 
и соцзащите, образования, здравоохране-
ния, внутренних дел, а также обративши-
еся по собственной инициативе. 

“Следует признать, что потенциал кри-
зисных комнат  не используется в полной 
мере, зачастую их услуги не востребованы  
по причине того, что жертвы  насилия не 
хотят, как говорится,  выносить сор из избы 
и не обращаются за помощью к специали-
стам», - сказала представитель Минтруда и 
соцзащиты Татьяна Шеметовец.

П.Б. 

Остановить насилие  в семье 

Яшчэ Францішак Багушэвіч пісаў: „Дык не 
пакідайце ж мовы нашай роднай, каб не 
ўмерлі“.

«Бацькаўшчына» і Таварыства  
беларускай мовы збіраюць подпісы, каб 

абвесціць Год беларускай мовы

Беларускі год

Екатерина Ефремовна, 63 года,  
пенсионерка, бывшая работница ИТР

И это снова выброшенные на ветер деньги. Что мож-
но за год сделать при нашей бюрократии? Практически 
ничего. Разве что поменять шильды в названии улиц и 
разных учреждений. 

Я белорусский язык хорошо понимаю, когда-то учи-
лась в белорусской школе, но разговаривать не могу, так 
как долго нужно подбирать слова. Да и писать, навер-
ное, не смогу. А какие мероприятия проводить в связи с 
этим, я даже затрудняюсь сказать.

Иван, 46 лет, рабочий-строитель
Белорусский язык… Да кому он нужен?! Не сегодня, так 

завтра мы окажемся в составе России: вся наша промыш-
ленность, да и экономика давно лежат на лопатках. Живём, 
лишь благодаря российским кредитам, халявным газу и 
нефти, а также благодаря тому, что Россия покупает наши 
товары. 

А вы говорите о каком-то белорусском языке... Кому он 
нужен будет потом, когда будем в составе России. Разве 
только нескольким десяткам «свядомых»?
Инесса Романовна, 61год, пенсионерка, 
бывшая учительница русского языка

Год белорусского языка – это работа для галочки. По-
тому что у нас в обществе очень низкое самосознание и, 
как ни удивительно, невысокая грамотность населения. 

Даже тот, кто имеет высшее образование, вряд ли на-
зовёт хотя бы десять знаменитых белорусов и расскажет 
об их жизни и деятельности на благо Беларуси. 

И поэтому это тяжёлая ежедневная работа, а не года, 
не двух и более лет.
Роман, 20 лет, студент ВУЗа

Да, нам этот год очень нужен, как и следующий и даль-
нейшие годы. И это должна быть кропотливая работа. А то 
из официальной истории мы узнаем, что территорию Бело-
руссии населяют какие-то существа, которых большевики 
вывели на свет в 1917 году. А книжные магазины завалены 
книгами в большинстве своём дебильного содержания. 

Какие мероприятия нужно проводить в этот год? – 
Это почтить память знаменитых белорусов, вспомнить 
их даты рождения, другие знаковые события, участника-
ми которых они были. Не забывать и чаще встречаться с 
живущими сегодня знаменитостями, которые прославля-
ют Беларусь во всём мире, прислушиваться к их советам, 
чтить и сберегать для наследников то, что создают они.
Терентьева Каролина, 14 лет,  
ученицашколы

Да, год белорусского языка нам нужен. Мероприятия 
нужно в этот год проводить: презентации книг белорус-
ских авторов, конкурсы, также показ фильмов белорус-
ской тематики.
Людмила Афанасьевна, 42 года, 
профессию и место работы не назвала

А не кажется ли вам, что ваш вопрос, не ко времени и 
не к месту? Почему вы упорно не хотите видеть реальнос-
ти, а стараетесь вместе с властью людей увести куда-то в 
сторону от проблем. Красивые фонтанчики на площади 
Победы не излечат моих двух членов семьи от гриппа. 
Изрядно надоевшая сказка о таможенном союзе не даёт 
мне возможности заработать. Вот и сейчас отправили в 
отпуск на свой счёт на неделю. А вы тут спрашиваете о 
белорусском языке... Извините, я тороплюсь.
Виктор, 29 лет, рабочий-электрик.

Я думаю, что нам нужен не год белорусского языка, и 
даже не одно десятилетие, а чтобы в полную силу зазву-
чал один из старых славянских  языков на нашей земле. 
Сколько знаменитых людей нашей Литвы-Беларуси сло-
жили за это головы. 

А мы, оказывается, являемся их неблагодарными на-
следниками, разрушая всё созданное ими. А мероприя-
тия, которые надо проводить в этом году... Их проводить 
нужно. Но главное не забывать, что ты белорус, и Бог 
тебе поможет в твоих делах.
Александр, 24 года, милиционер.

Меня удивляет, почему только год белорусского языка? 
На курсах «ЕШКО» его можно выучить за месяц, но это не 
значит стать настоящим белорусом. 

А если серьёзно говорить, то все эти несерьёзные ме-
роприятия скоро забудутся, и никакого влияния на нашу 
жизнь они не оказывают.
Даша, студентка.

К сожалению, в нашей сельской школе я не изучила в 
полной мере русский язык, не говоря уже о белорусском. 
В учебном заведении, где я сейчас учусь, белорусский 
язык не поощряется преподавателями, да и родители по-
стоянно долдонят, что вначале диплом получи, а потом 
лезь в разные дела. 

Урок уже в нашей семье был: старшую сестру отчисли-
ли из БГУ, сейчас работает на рынке в Ждановичах. А за 
«беларущину» я обеими руками.

Подготовила 
Ольга Шпаковская

ОпрОс «ВитебскОгО курьера»

Витебляне к Году белорусского 
языка относятся по-разному
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пОгляд ляВОна баршчэўскага

Адказнасць за будучыню

Лявон Баршчэўскі
Фото: photo.bymedia.net

Д-р Казімеж Вуйціц-
кі, дарадца кіраўніка уп-
равы, у падрыхтаваным 
да Кангрэса матэрыяле 
адзначыў наступнае: 
“Сёння трэба бачыць 
не толькі тое, што на 
сваім шляху да свабоды 
здзейснілі палякі – хоць 
польскі апазіцыйны 
рух, што ўзнік у сярэд-
зіне 70-х гадоў, застаец-
ца выключнай з’яваю. 
Але ў шырэйшым кан-
тэксце неабходна ўзга-
даць усіх дысідэнтаў і 
апазіцыянераў ва ўсім 
колішнім усходнім бло-
ку – той своеасаблівы 
інтэрнацыянал дэмак-
ратыі”. 

Па ягоных словах, 
“калі мы цяпер гаворым 
пра еўрапейскую інтэг-
рацыю і розныя ўзроўні 
і вымярэнні гэтай інтэг-
рацыі, мы падкрэсліва-
ем, што ні ў якім разе 
нельга забываць пра 
Еўропу грамадзян”. 

“Апазіцыянеры і 
дысідэнты былі грамад-
зянамі Еўропы, перш 
чым у гэтай частцы кан-
тыненту стала мажлі-
вым існаванне дэмак-
ратычных інстытутаў. 
Яны жылі еўрапейскай 
ідэяй, перш чым еўра-
пейская ідэя здолела 
перамагчы ў іх краінах. 
Ніколі не трэба забыва-
ць, што быць грамад-
зянінам – гэта значыць 
не толькі карыстацца 
дабротамі дэмакратыі. 
Гэта таксама – а часам 
перадусім – значыць, 
што кожнаму трэба 
мець адчуванне адказ-
насці за тое, як павінна 

кшталтавацца палітыч-
ная супольнасць”, - пад-
крэсліў Вуйніцкі. 

Я дазволіў сабе пры-
весці вялікую цытату 
з артыкула польскага 
палітолага, каб лягчэй 
правесці паралелі з ме-
рапрыемствам, якое 
менш як за тыдзень 
прад тым прайшло ў 
Мінску і якое, на думку 
яго арганізатараў, мусі-
ла засведчыць іх улас-
ную “еўрапейскасць”. Я 
маю на ўвазе “Еўрапей-
скі форум”, праведзены 
прыхільнікамі Аляк-
сандра Мілінкевіча 14 
лістапада ў Мінску (гл. 
“Віцебскі кур’ер” №6 
– прым. рэд.). 

Як жа адрознівалася 
прамова былога адзіна-
га кандыдата ў прэзідэ-
нты Беларусі ад дэмак-
ратычных сіл ад думак 
Казімежа Вуйціцкага. 
Паводле Мілінкевіча, 
“толькі багатая, экана-
мічна развітая Беларусь 
зможа забяспечыць сабе 
незалежнасць”. 

Па ягоных словах мер-
каванню, “вось чаму мы 
будзем падтрымліваць 
крокі дзеючага беларус-
кага ўрада па прывядзен-
ні эканомікі да еўрапей-
скіх стандартаў”. 

“Будучыня беларус-
кай эканомікі — у пра-
рыве на рынак ЕС. Не-
выпадкова міністэрствы 
сталі ў чаргу па еўра-
пейскія інвестыцыі, а 
Нацбанк гатовы пакор-
на прытрымлівацца рэ-
камендацый Міжнарод-
нага валютнага фонду, 
які ўчора яшчэ быў 

Колькі дзён таму аўтару выпаў гонар браць удзел у Міжнарод-
ным Кангрэсе “На шляху да свабоды” ў Варшаве. Яго арганізавала 
Управа ў справах ветэранаў і рэпрэсаваных асоб пад патранатам Се-
ната рэспублікі. На Кангрэс, які павітаў легендарны рабочы лідэр 
часоў “Салідарнасці”, а цяпер маршалак Сената Богдан Барусэвіч, 
былі запрошаныя не толькі колішнія лідэры польскай падполь-
най апазіцыі, а і прадстаўнікі дысідэнцкіх і антыкамуністычных 
рухаў з усіх краін Цэнтральнай і Усходняй Еўропы. 

анафемай... Палітыка 
ізаляцыі рэжыму не ап-
раўдала сябе. Ізалююць 
рэжым, але калі ізаля-
цыя доўгая, то ў выніку 
ў яе трапляе народ. Мы 
— катэгарычна супраць 
гэтага. Любое пашырэн-
не кантактаў з Еўропай 
ідзе ў доўгачасовым 
плане на карысць”, - ад-
значыў Мілінкевіч.

Вось так. Калі ўд-
зельнікі варшаўскага 
Кангрэсу “На шляху 
да Свабоды” гаварылі 
пра абсалютную каш-
тоўнасць змагання з 
таталітарнымі рэжы-
мамі, непахіснае неп-
рыманне прынцыпаў і 
каштоўнасцяў, на якіх 
гэтыя рэжымы тры-
маліся і трымаюцца, 
галоўны арганізатар 
мінскага “Еўрапейска-
га форума” клапоціцца 
пра тое, каб беларускі 
антыгуманны рэжым 
не апынуўся надалей 
у ізаляцыі, каб ён “кан-
тактаваў з Еўропай”. 

Гэта значыць, Аляк-
сандр Мілінкевіч ве-
рыць, нібыта створаны 
адмыслова дзеля па-
даўлення дэмакратыі і 
нацыянальнага адрад-
жэння рэжым магчыма 
рэфармаваць, што ён 
можа ў выніку эвалю-
цыі набыць супрацьлег-
лую якасць. 

Інакш кажучы, што 
– калі амапавец з са-
дысцкімі схільнасцямі 
паездзіць на семінары 
ў паліцэйскія акадэміі 
еўрапейскіх краін, дык 
вярнуўшыся ў Мінск і 
атрымаўшы загад бру-

тальна збіваць 
удзельнікаў мір-
най антыўра-
давай маніфес-
тацыі – дык ён, 
гэты амапавец, 
адмовіцца вы-
конваць той за-
гад? 

Ці калі сябар 
ярмошынскай 
Ц э н т р а л ь н а й 
выбарчай камісіі 
пабудзе на экс-
курсіі ў Еўрапар-
ламенце альбо ў 
польскім сейме, 
то ён пачне да-
магацца спра-
вядлівага падліку гала-
соў падчас наступных 
выбараў у Беларусі? 

Разумею, што сярод 
сённяшніх палітыч-
ных элітаў аб’яднанай 
Еўропы ёсць нямала 
наіўных людзей, якія, 
чуючы “правільныя” 
словы з вуснаў бела-
рускіх дзяржчыноўні-
каў, могуць паверыць у 
шчырасць іх намераў... 
Але каб Аляксандр 
Мілінкевіч, які і сам у 
свой час пабыў у ася-
роддзі такіх чыноўні-
каў, не зразумеў іх глы-
біннай сутнасці (“кажы 
адно, вер у другое, рабі 
трэцяе”) – гэтага я не 
магу дапусціць нават у 
думках.

У сваім выступе на 
Еўрапейскім фору-
ме Аляксандр Мілін-
кевіч згадаў прозвішча 
кіраўніка прэзідэнцкай 
адміністрацыі Уладзімі-
ра Макея. Фармальна ён 
як бы і пакрытыкаваў 
Макея, але гэта была не 
крытыка чалавека, які 
нясе сваю (і немалую) 
долю адказнасці за ан-
тыгуманную і антыдэ-
макратычную сістэму 
кіравання, створаную 
з падачы яго патрона, 
Аляксандра Лукашэн-
кі. 

Гэта была крытыка, 

сутнасць якой зводзіла-
ся да таго, што “пера-
кананы рэфарматар” 
Макей занадта паволь-
на займаецца паляп-
шэннем іміджу існай 
улады, а трэба было б 
гэты імідж палепшы-
ць ужо цяпер. Менаві-
та – палепшыць імідж 
рэжыму, а не замяніць 
гэты рэжым на дэмак-
ратычную ўладу!

Не раз у публічных 
выступах Аляксанд-
ра Мілінкевіча гуча-
ла фраза накшталт: 
“палітыка еўрапейскіх 
санкцый адносна бела-
рускай улады сябе не 
апраўдала”. Я магу на-
ват з гэтым пагадзіцца. 
Сапраўды, увядзенне 
візавых абмежаванняў 
для сарака з лішкам бе-
ларускіх чыноўнікаў, 
збольшага з найвышэй-
шага эшалону ўлады, 
была для гэтай улады 
хіба што камарыным 
укусам. 

Вось каб у неўязныя 
спісы патрапілі ўсе без 
вынятку суддзі, што 
выносілі палітычна ма-
тываваныя прысуды, 
міліцыянты, якія ўжы-
валі грубую фізічную 
сілу падчас мірных 
акцый апазіцыі, чы-

ноўнікі, што звальнялі 
з працы ці выганялі з 
вучобы дэмакратычных 
актывістаў, зачынялі і 
абмяжоўвалі распаў-
сюд незалежных СМІ, 
выганялі ў падполле 
Беларускі ліцэй або 
пераследавалі “Свабод-
ны тэатр”. А таксама і 
старшыні і сакратары 
выбарчых камісій усіх 
узроўняў, – тады можна 
было б па-сапраўдна-
му разважаць, апраў-
дала ці не апраўдала 
сябе палітыка санкцый. 
Санкцый фактычна не 
было, а таму і няма чаго 
гаварыць пра эфектыў-
насць ці неэфектыўнас-
ць “палітыкі санкцый”.

П а д а г у л ь н я ю ч ы 
сказанае вышэй, хачу 
выказаць толькі адно 
меркаванне: сённяшнія 
выказванні і дзеянні 
палітыкаў “”мілінкеві-
чаўскага лагера” вяду-
ць да легітымізацыі і 
кансервацыі існага бе-
ларускага рэжыму і, як 
вынік, да аслаблення, а 
тое і да поўнай ліквіда-
цыі структураванай бе-
ларускай апазіцыі. Тое, 
што беларускі народ у 
гістарычнай перспекты-
ве ад гэтага не выйграе 
– для мяне відавочна.

Павел Левинов

сроком годности, 
колбаса продава-
лась по сниженной 
цене. Законно ли 
это?

А. С. Павловец, 
житель Витебска.

Товар, на кото-
рый установлен 
срок годности и 
(или) срок хране-
ния, продавец обя-
зан передать пот-
ребителю с  таким 
расчетом, чтобы он 
мог быть использо-
ван по назначению 
до их истечения. 

Согласно Зако-
ну РБ «О защите 
прав потребите-

лей», реализация товара по 
истечении установленных 
срока годности или срока 
хранения запрещается.  

Уценить товар, для того 
чтобы быстрее его продать, 
можно лишь до истечения 
срока годности.

На вопросы читателей 
отвечает правозащитник 
Павел Левинов

Отказаться от  
поручительства  
можно

Как снять с себя ответс-
твенность за поручитель-
ство по кредиту совсем чу-
жого человека (бывший друг 
взял квартиру в кредит на 
20 лет)?

А. И. Маслов, читатель 
из Полоцка.

Единственный способ 
снять с себя ответственность 
–  это расторгнуть договор 
поручения.

Порядок расторжения 
указан в договоре поруче-
ния (можно расторгнуть и в 
судебном порядке путем по-
дачи соответствующего иско-
вого заявления).

Если продукты  
несвежие

Купила в магазине колба-

сОВеты праВОзащитника

ВОПРОС-ОТВЕТ

су. Дома обнаружила, что 
она с душком. Принесла ее 
обратно в магазин, чтобы 
вернуть и получить взамен  
деньги. 

Деньги мне вернули,  пояс-
нив, что в связи с истекшим 

Заместитель главы ад-
министрации Железнодо-
рожного района Витебска 
Н. Лепёшкина запретила 
представителю респуб-
ликанского правозащит-
ного общественного объ-
единения «Белорусский 
Хельсинкский комитет» в 
Витебском регионе Павлу 
Левинову провести пикет.

Его цель правозащитник 
определил как содействие го-
сударственным институтам в 
укреплении и развитии прав 
человека, а также предполага-
лась пропаганда документов 
в поддержку прав человека.

Пикет планировался на 10 
декабря, в день провозглаше-
ния Всеобщей декларации 
прав человека, на пешеход-
ном пересечении улиц Лени-
на и Замковой. Свой запрет 
чиновница аргументирова-
ла решением Витебского го-
рисполкома, в соответствии 
с которым гражданам поз-
волено проводить пикеты в 
Железнодорожном районе 
Витебска только в одном 
месте – парке культуры и 
отдыха железнодорожников. 

Да и то при условии предва-
рительной оплаты ими рас-
ходов, связанных с охраной 
общественного порядка, ме-
дицинским обслуживанием 
и обеспечением уборки тер-
ритории после проведения 
мероприятия.

Скажите, кому в будний 
день в дневное время в пар-
ке можно пропагандировать 
Всеобщую декларацию и вы-
ражать свое мнение? От кого 
необходимо охранять обще-
ственный порядок, кому необ-
ходимо оказывать медицинс-
кое обслуживание, и почему 
территорию парка убирать 
нужно после пикета, а не до? 

Правозащитник сейчас 
также готовит жалобу в суд 
на неправомерное решение 
заместителя главы адми-
нистрации, которым ущем-
лены его права.

Как стало известно ре-
дакции, он проинформиро-
вал администрации других 
районов города о намере-
нии провести аналогичные 
пикеты на их территориях. 
Ответов пока не поступило.

Лев ПАВЛОВ 

В Витебске запретили 
правозащитный пикет
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« В о л ш е б н ы й 
кролик» говорит

«Я считаю: чтобы победить 
ты должен быть искренним, до-
брым, всегда быть самим собой 
и уметь показать все, на что ты 
способен в то время, когда это 
нужно».

«К созданию песни имеет пря-
мое отношение сказка «Алиса в 
стране чудес», потому что когда 
эта песня рождалась, она присут-
ствовала рядом. После прочтения 
сказки родилась эта песня».

(из он-лайн конференции на сайте 
Первого национального телеканала)
На сайте проекты «Белтелера-

диокомпании» доступны «Днев-
ники Волшебного кролика» - ко-
роткие зарисовки из евронедели 
в Киеве (http://www.tvr.by/rus/
juneuro2009.asp?pr=diary).

Выступ-
ление Юрия 

Демидовича в 
Киеве.
На за-

днем плане 
«мальчики-
зайчики»,  с 
которыми он 

выступал.

Фото:  

оФициАЛьНый САйт 

ДЕтСКого 

ЕВроВиДЕНиЯ

Беларусі Культурна-
асветніцкі цэнтр імя 
Язэпа Драздовіча.Пасля 
яго заўчаснай смерці 
гэтую працу працяг-
нула ягоная маці – 
“Маці пленэраў” – Ада 
Эльеўна. 

Так і гучалі по-
бач імёны Дзядзькі 
Язэпа і стваральніцы 
Германавіцкага му-
зея культуры і 
быту, стваральніцы 
германавіцкага пры-
ватнага Літаратурна-
мастацкага музея імя 
Міхася Райчонка і 
прыватнай карціннай 
галерэі. Не адно Мар-
ку Шагалу, але і ёй 
прысвяціў свой верш вя-
домы віцебскі паэт Давід 
Сімановіч. А актор і паэт 
Мікалай Намеснікаў раз-
ам з эмацыйнымі радкамі 
пра бел-чырвона-белыя 
ружы для Ады падараваў 
ёй гэткі букет.

Ёй, куратару выдання, дзякавалі і за падрыхта-
ваную і надрукаваную кнігу, якую прэзентавалі пад 
час выставы “Язэп Драздовіч: “Прыйдзе час…”.

Багата аздоблены рэпрадукцыямі твораў Я. 
Драздовіча, фотаздымкамі ўдзельнікаў канферэн-
цыі і шматлікіх Драздовіцкіх пленэраў зборнік па-
бачыў свет на ахвяраваныя грамадзянамі Беларусі 
сродкі ў смаленскім ТАА “Выдавецкі Дом “Зубр”. 
Рэдактар кнігі – мастацтвазнаўца, дацэнт Віцебс-
кага дзяржаўнага ўніверсітэта імя П. М. Машэрава 
Міхась Цыбульскі. 

Адкрыццё выставы-прэзентацыі
Фото: АВторА

Дыванок Язэпа Драздовіча
Фото: АВторА

Окончание. Начало на стр. 1
До победы в национальном отборе детского 

конкурса «Евровидения» Ральф принимал уча-
стие в нескольких мюзиклах, а также сыграл в те-
левизионных рекламных роликах. 

Уже было высказано множество идей, почему 
так мало и место такое низкое. От версии, что Ев-
ропа не поняла «кролика», до версии, что во всём 
виноват стресс и сломанный накануне Юрой па-
лец. Истина, скорее всего, где-то посередине. 

Хотя, кажется, что унывать нет никаких при-
чин. Номер Демидовича с самого начала стоял не-
сколько особняком, и если бы было что-то вроде 
приза за оригинальность, а также по количеству 
откликов, и, мнений о песне, наверняка, там песня 
была бы первой.

Кстати, сами белорусы отдали 12 баллов в Рос-
сию. От этой традиции отошли только в прошлом 
году, когда Беларусь направила высший балл в 
Норвегию – певцу Александру Рыбаку, имеюще-
му белорусские корни.

Что касается Юры Демидовича, то хотя место 
оказалось не самым высоким, но песня, несомнен-
но, остается хитом в Беларуси и, пожалуй, в сети 
Интернет в целом. Хотя отношение к ней неод-
нозначное. 

Уже известно, что после детского «Евровиде-
ния» Демидович поедет в Германию. Там пройдут 
гастроли с известным ансамблем, оркестром рус-
ских народных инструментов. 

Лина АМЕЛИНА

Факты
В этом году в детском «Ев-

ровидении» приняли участие 
юные исполнители из 13 стран. 
Юра Демидович с песней «Вол-
шебный кролик» выступил под 
12 номером. 

Кроме русской версии «Вол-
шебного кролика» записана 
белорусская версия. А также 
вариант - «Волшебный кролик. 
Кремлевский микс», который 
записан с ведущей солисткой 
ансамбля «Камерата» Ольгой 
Воробьевой. Песня переведена 
на французский, английский, 
испанский, немецкий, итальян-

«Волшебный кролик» нарисовал девятку
Белорус Юра Демидович занял 9-ое место на детском «Евровидении»

ский и китайский языки. 
Следующий детский кон-

курс песни «Евровидение» со-
стоится в ноябре 2010 года в 
Минске. Организатором и до-
машним вещателем конкурса 
выступает Белтелерадиокомпа-
ния.

Белорусские представители 
участвуют в детском конкурсе 
песни «Евровидение» с нача-
ла его организации. На счету 
юных талантов две победы: в 
2005 году лучшей стала Ксения 
Ситник, в 2007-м - Алексей Жи-
галкович. В 2006 году Андрей 
Кунец занял второе место.

Заканчэнне. Пачатак на стар. 1
Пад час адкрыцця ўдзельнікі па-рознаму ад-

значылі ўнёсак Драздовіча - гэтай незвычайнай 
асобы - ў развіццё як мастацтва, гэтак і агульнай 
культуры Беларусі. Калі з вуснаў галоўнага спецы-
яліста упраўлення культуры Віцебскага аблвыкан-
кама Ніны Сулецкай прагучала тэза пра цікавага і 
арыгінальнага творцу, то вядомы беларускі мастак 
Алесь Мемус не пагадзіўся: “Гэта геній. І ня толькі 
ў мастацтве, але й у духоўным жыцці Беларусі”. 

У выступах прыгадалі, што менавіта творы 
Марка Шагала і Язэпа Драздовіча прадстаўляюць 
Беларусь ў альбоме “100 лепшых мастакоў свету”. 
Успомнілі, што, нават не ў самых спрыяльных 
умовах развіцця нацыянальнай культуры, калі 
многія прозвішчы беларускіх творцаў, калі і не 
пад забаронай, але і не афішуюцца, за нейкія 15 
гадоў пасля фактычнага адкрыцця Язэпа Драз-
довіча ягоным імем названыя вуліцы больш чым у 
10 гарадах і населеных пунктах краіны. Дарэчы, і 
Ніна Сулецкая адзначыла, што, з ініцыятывы абл-
выканкама, германавіцкі музей можа нарэшце, як 
калісьці і планавалася, таксама атрымаць імя зна-
камітага беларуса.   

Калі ідзе гаворка пра Дзядзьку Язэпа, побач 
заўсёды называецца прозвішча Райчонкаў. Гэта 
зусім малады Міхась Райчонак разам з вядомымі 
ў краіне мастакамі і пісьменнікамі пачаў цяж-
кую працу па адраджэнню імя выбітнага твор-
цы. Менавіта ён стварыў вядомы ня толькі ў 

Гражданская кампания 
«наш дом»

Почувствовать себя ак-
тивным и полноценным

22 ноября в Слуцке прошел необычный 
семинар для активистов гражданской кам-
пании «Наш дом». Слушатели семинара 
впервые узнали о такой форме работы со 
взрослыми людьми, как учебный кружок. 

Тренер Надежда Алехина в доступной фор-
ме рассказала историю их возникновения. Такие 
кружки существуют уже более 100 лет. Как выяс-
нилось, впервые они возникли в Швеции в 1902 
году, и важную роль в их возникновении сыгра-
ли шведские просветители. Они первыми увиде-
ли в развитии кружкового движения потенциал 
для формирования гражданского общества. 

Сейчас в Швеции почти каждый взрослый 
участвует в работе какого-либо кружка. В 2001 
году в стране насчитывалось уже 320356 учебных 
кружков, которые охватывали 2 661935 участни-
ков. Власти Швеции финансируют 75% расходов 
на их работу.

Тематика такого рода занятий обширная и 
разнообразная, а одной из основных целей яв-
ляется объединение граждан для совместного 
решения задач. 

Уже в самом начале кружок строится на оп-
ределенных демократических началах, здесь лю-
бой может стать лидером, сам выбирать тему для 
изучения и учить потом других людей.

На семинаре работали вместе 19 человек. Лю-
бопытно было наблюдать за участниками. Сна-
чала некоторым из них было скучно, но потом 
пассивных слушателей становилось все меньше 
и меньше. Слушая про государственную заботу 
Швеции по образованию своих граждан, случча-
не только завистливо вздыхали. 

В отличие от Швеции, неформальные учеб-
ные кружки в республике Беларусь государством 
финансово не поддерживаются. В нашей стране 
не только трудно найти место для собраний, но 
и опасно собираться в количестве более трех че-
ловек. 

Следует отметить разнообразные интерак-
тивные формы и методы обучения, которые ис-
пользовала тренер Надежда Алехина. И тренер, 
и участники семинара остались довольны друг 
другом. Как заявил один из пожилых участни-
ков, семинар открыл глаза на возможность чувс-
твовать себя активным и полноценным челове-
ком даже в глубокой старости.

В результате семинара участники самостоя-
тельно разработали тематику, формы и методы 
организации кружков для взрослых и попробу-
ют осуществить свои идеи на практике.

Зинаида ТИМОШЕК

«Прыйдзе час…»
У Віцебску адкрылася выстава і прайшла прэзэнтацыя кнігі, прысвечанай 

Язэпу Драздовічу
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СЕКРЕТЫ НАСТОЯЩЕГО 
МЁДА 

Мёд должен быть натуральным и высококачес-
твенным. Но его нередко подделывают, смешивая 
сахар, крахмал, муку и другие ингредиенты. 

А бывает, что недобросовестные пчеловоды 
ставят перед ульями разведенный сахар, и пчелы 
перерабатывают его, а не цветочный нектар. Тог-
да получается мёд низкого качества. 

Поэтому, покупая продукцию у частных пасеч-
ников, будьте начеку. 

Разотрите капельку мёда между пальцами: нату-
ральный продукт впитается в кожу. Самодельный 
– скатается в комочки. Низкое качество мёда абсо-
лютно точно может выявить только специальная 
лаборатория. С мёдом, расфасованным фабрич-
ным способом, проще. Если на этикетке есть над-
пись ГОСТ 19792 , значит, он натуральный.
ЕСЛИ МЁД ЗАСАХАРИЛСЯ 

Это не означает, что он изначально был не-
доброкачественным или со временем испортился. 
Напротив, появление в пчелином продукте слад-
ких кристалликов говорит о том, что в нем была 
незначительная доля воды и отсутствовали посто-
ронние вещества. Значит, мёд хороший. 

Кристаллизация никак не влияет на его полез-
ные свойства. А чтобы мёд действительно не испор-
тился – не заплесневел, не забродил, оберегайте его 
от попадания влаги. Храните в плотно закрытой 
стеклянной или эмалированной посуде. Подойдут 
также бочонки из ольхи, тополя или липы. 
ОН ПОМОГАЕТ 

Мёд нормализует кислотность желудочного 
сока. При гастритах с пониженной кислотнос-
тью мёд лучше принимать перед едой, разведя 
столовую ложку в стакане холодной воды. А при 
гастритах с повышенной кислотностью мёд надо 
разводить в теплой воде. Пить в обоих случаях за 
полтора-два часа до еды. 

Несмотря на высокую калорийность, мёд способс-
твует похуданию. Если перед едой выпить полстака-
на воды с 1 чайной ложкой мёда, то повысится уро-
вень сахара в крови, а значит, снизится аппетит. 

Мёд – хорошее подспорье в лечении анемии. 
Но не всякий сорт способен повысить уровень 
гемоглобина. Лучше всего для этой цели пользо-
ваться темными сортами. Например, гречишным 
мёдом: в нем содержится в пять раз больше желе-
за, чем в светлых сортах. 

Хорошо известны успокаивающие и снотвор-
ные свойства мёда. Выпейте на ночь стакан теплой 
воды или молока с чайной ложкой мёда – сон при-
дет быстрее и будет крепким. 

Для борьбы с бессонницей, а заодно, и для про-
филактики простуды хороши хвойно-мёдовые 
ванны. Мешочек с еловой хвоей нужно опустить 
в ванну и добавить туда полстакана мёда. Прини-
мать ванну 20 минут. ...
НО И НАВРЕДИТЬ ТОЖЕ СПОСОБЕН 

Не кладите мёд в очень горячий чай. Нагретый 
выше 40 градусов по Цельсию мёд теряет боль-
шую часть своих полезных свойств. 

Горячий чай с мёдом противопоказан людям с 
сердечно-сосудистыми заболеваниями, так как он 
вызывает не только повышенное потоотделение, 
но и учащенное сердцебиение. 

Мёд активнее сахара влияет на зубную эмаль и 
провоцирует кариес, поскольку дольше остается на 
зубах. 

Мёд лучше не давать детям до двух лет, потому 
что в нем могут содержаться споры бактерий, небе-
зопасных для малышей. 

Мёд не пойдет на пользу людям, страдающим 
сахарным диабетом. Или аллергической реакцией 
на пчелиную продукцию. Аллергия может прояв-
ляться и в виде зудящих высыпаний на коже, и в 
виде отеков, и даже в виде рвоты.

Александр СТЕПАНОВ
Перед применением мёда для лечения –  

проконсультируйтесь с лечащим врачом

Ярмарка мёда – хо-
роший повод для раз-
говора с читателем о 
качестве продуктов 
пчеловодства.

Как утверждают в 
клубе пчеловодов-лю-
бителей «Медовик» при 
Кохановском доме куль-
туры, фальсификация 
мёда – явление широ-
ко распространённое. 
Пчеловоды о спосо-
бах фальсификации, 
в большинстве своём, 
стыдливо умалчивают. 
Как и методах разобла-
чения фальсификато-
ров. На занятиях в клу-
бе учат тому, как свести 
к минимуму риск при-
обретения вместо мёда 
сладкой смеси сахара с 
водой и крахмалом...

Покупать мёд на 
рынке следует после 
ознакомления с вете-
ринарно- санитарным 
паспортом пасеки. От-
сутствие этого докумен-
та у продавца –  первый 

признак принадлежнос-
ти пчеловода к конторе, 
со времён великого ком-
бинатора известной как 
«Рога и копыта».

На первых страницах 
ветеринарно-санитар-
ного паспорта имеется 
отметка о месте распо-
ложения принадлежа-
щей пчеловоду пасеки. 
Если в районе или вбли-
зи пасеки не высевалась 
гречиха, откуда взять-
ся гречишному мёду? 
Следует помнить, что 
пчёлы собирают нектар 
в радиусе 1-2 км. Хоро-
ший мёд имеет сильный 
специфический вкус и 
горчит в горле. Остере-
гайтесь приятного во 
всех отношениях мёда 
с этикетками типа: «мёд 
подорожниковый», «мёд 
из лещины»... Названые 
растения – пыльценосы, 
и нектара на их цветках 
просто нет. У боярыш-
ника нектар есть. Только 
зарослей этого растения 

у нас слишком 
мало, для того 
чтобы собрать 
даже стакан 
мёда. 

Из двух 
с т е к л я н н ы х 
банок с мёдом 
одного объёма 
лучший про-
дукт будет в 
той, которая 
на весах пока-
жет большую 
массу. Полез-
но выложить 
(или вылить) 
чайную лож-
ку мёда на ку-
сочек батона. 
Если хлебная 
масса приоб-
ретает вид су-
харика – мёд 
качественный, 

если она размокает, зна-
чит мёд не зрелый, или 
вы имеете дело с обык-
новенным сахарным 
сиропом, побывавшим в 
руках алхимика-фальси-
фикатора. При прочих 
равных условиях, луч-
ший мёд тот, который 

рано кристаллизуется. 
Это признак того, что в 
нём много минеральных 
веществ и зёрен цвето-
чной пыльцы. 

К р и с т а л л и з а ц и ю 
часто называют заса-
хариванием. Отдавая 
предпочтение жидкому 
мёду и с недоверием 
относясь к закристал-
лизовавшемуся, мы по-
рою сами подталкиваем 
пчеловодов к разогреву 
мёда в ёмкости. При на-
гревании свыше 50 гра-
дусов мёд безвозвратно 
теряет свои полезные 
качества по причине 

химического разложе-
ния всевозможных фер-
ментов. Это следует 
учитывать при приго-
товлении лакомств с 
мёдом. Если в рецепте 
блюда, предложенном 
вашему вниманию, 
встречаются советы: 
«мёд вскипятить», «со-
держимое нагреть до 
кипения», «нагревать в 
духовке»... – замените 
мёд сахарным сиропом, 
и эффект будет при-
мерно одинаковым. 

И последнее. Если 
вам продают мёд в сотах, 
это ещё не значит, что 
там находится именно 
«сладкое сиропообраз-
ное вещество, выраба-
тываемое пчелой ме-
доносной из нектара 
растений». Это лишь 
свидетельствует: вероят-
ность того, что именно 
пчёлы превратили саха-
розу в глюкозу и фрук-
тозу, высока. Но может 
случиться и так, что эти 
известные со школьных 
уроков физики и химии 
процессы прошли в рас-

творе сахара с водой при 
участии в качестве ката-
лизатора соляной или 
лимонной кислоты под 
воздействием тепла и 
времени, а пчёлы лишь 
разнесли сей фальсифи-
кат по сотам.

Однако фальсифи-
кации бояться – на ры-
нок не ходить.

Приятного аппетита!
Николай  

ПАСЕЧНИКОВ

фото с фестиваля 
мёда, который проходит 
в эти дни в Витебске

Медовый разговор
Как не купить неправильный мёд, который делают 

неправильные пчёлы

Казалось бы, тенденции 
к идеализации российской 
империи не актуальны для 
наших дней, однако мода на 
«имперские фишки» вновь 
набирает силу в Витебске. 
Как и в начале 90-х, некото-
рые «любители» старины 
стали использовать доре-
форменное правописание в 
названиях и в рекламе. Вот 
только узнать его правила 
не потрудились.

Например, кто не бывал 
на так называемом «витеб-
ском Арбате» - улице Су-
ворова? Там можно сразу 
заметить те самые вывески, 
которые якобы должны нас 
перенести в эпоху губерн-
ского Витебска. 

Над магазином антиквар-
ных товаров красуется вы-

веска «АнтікварѢ». Ничего 
особенного, казалось бы, мол 
«старому городу» стиль вы-
весок соответствующий, да 
вот только в слове этом це-
лые две ошибки!

Во-первых, в русском 
языке до реформы 1918 года 
буква І употреблялась перед 
гласными и перед й (исторія, 
русскій, Іерусалимъ), а так-
же в слове міръ в значении 
«Вселенная», «общество» для 
отличия от слова миръ в зна-
чении «спокойствие».

Во-вторых, знак, стоящий 
в конце слова, так называе-
мый «ять», также употреб-
лявшийся в русском языке 
до реформы, читается как 
«Е», а значит вывеску следу-
ет читать «Антикваре».

Всё бы может и ничего, 

ошиблись по неведенью, да 
вот только вслед за этой по-
явилась другая вывеска, при-
надлежащая расположенной 
дальше по улице аптеке. На 
ней каким-то чудным обра-
зом появилось абсолютно 
неудобочитаемое «Аптъка». 

Видимо, дизайнеры вос-
пользовались решили не от-
стать от соседей в стилизации 
вывески. В данном случае, 
скорее всего, авторы имели в 
виду именно «ять», а не «ер» 
- тот же твёрдый знак, иног-
да обозначавший твёрдость 
согласной в конце слова. Так 
вот даже, если бы слово было 
написано с «ять», - это была 
бы ошибка, так как правила 
правописания не предусмат-
ривают использование дан-
ного знака в слове аптека. 

Продолжат ли 
появляться такие 
странные над-
писи на улицах 
нашего города, 
пока неизвестно. 
Остаётся надеять-
ся на повышение 
компетентности 
тех, кто изготав-
ливает вывески. 

Не лишним 
также будет заду-
маться: а стоит ли 
утруждать себя 
надписями на ма-
лознакомом языке, 
когда свой, тот, что 
никак в Беларуси 
не станет первым, 
ближе и роднее?

Юрий  
ТАрТАК

Что за …ер « і » …ять
Ошибки в вывесках Витебска

А вот и аптека
Фото: АВторА
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(Пачатак у мінулым нума-
ры №6)

У нашым родным Віцеб-
ску нам пашчасціла жыць у 
правінцыі першай дзяржавы 
на Беларусі! Знаёмцеся – сён-
ня  нашае падарожжа ў  яе 
сталіцу  – найстаражытней-
шы горад, славуты  Полацк! 

У 1498 г. вялікі князь 
Александр даў Полацку гра-
мату на самакіраванне па 
магдебургскаму праву і герб 
– трохмачтавы карабель з 
разгорнутымі ветразямі.

“Дно  Дзвіны залатое, а бе-
рагі срэбныя”. І валадары су-
седняга Маскоўскага  княства 
мараць аб Полацку. 25 гадоў  

доўжылася Лівонская вайна, 
і  нарэшце Полацк быў захоп-
лены  войскамі маскавітаў. 
Заваёўнікі вывезлі у Маскву 
майстроў, ліберыю, пабуда-
валі Ніжні замак, абнеслі яго 
валам Івана Грознага. Пра лі-
берыю і лабірынты, таямніцы 
і сучаснасць Полацка ніхто 
пакуль не расказаў цікавей за 
Вацлава Ластоўскага і Ўладзі-
мера Арлова. 

Якая  краіна і які горад 
мае самым шанаваным сваім 
жыхаром першадрукара? 
Францыск Скарына! Паду-
анскі ўніверсітэт захоўвае 
памяць аб ім. 6 жніўня 1517 
г. ён у Празе выпусціў у свет 
сваю першую кнігу – «Псал-
тыр». Гэта была першая кні-
га на роднай мове беларусаў 
і чацвёртая ў Еўропе на на-
цыянальнай мове. Абавяз-
ковы нумар праграмы для 
турыстаў – Музей кнігадру-
кавання і Музей-бібліятэка 
Сімяона Полацкага ў будын-
ку былой брацкай школы. 
Там ёсць, што пабачыць. 

З 1581 г. у Полацку ад-
крываецца езуіцкі калегіум. 
Лепшыя вучні ў ім ганара-
валіся першай лавай, нехта 
атрымліваў бярозавай кашы, 
а найменш разумных вадзілі 
ў асліным уборы са словамі: 
«Асёл з аслоў на век вякоў». 
Тут былі цуды механікі і 
фізікі тых часоў, бібліятэка 

і галерэя. Полацкія 
майстры зрабілі гала-
ву, якая адказвала на 
пытанні на той мове, 
на якой пытанне за-
давалася, чым пры-
водзіла ў захапленне і 
жах наведвальнікаў.

У невядомай вай-
не 1654 г. палачане 
страцілі палову на-
сельніцтва, калекцыю 
мастацтваў і 256 пудоў 
кніг, якія вывезлі ў  
Пецярбург і Маскву. 
А тыпаграфію накіра-
валі ў Кіеў. Прыборы, 
ня ведаючы, якую даць 
ім раду, павыкідалі. 
Самым знакамітым 
эмігрантам у Маскве 
пасля гэтай вайны стаў 
Сімяон Полацкі – на-
стаўнік царскіх дзяцей, 
заснавальнік рускага тэатра, 
рускай паэзіі, ідэйны ствараль-
нік першай маскоўскай акадэ-
міі, дзе потым вучыўся Міхай-
ла Ламаносаў 

З 2002 г. у будынку кале-
гіума-акадэміі (яе скончыў 
адзін з самых таленавітых 
пачынальнікаў беларускай 
літаратуры Ян Баршчэўскі), 
а пазней – кадэцкага корпуса 
адчынена адна з лепшых у 
краіне мастацкіх галерэй. Тут 
скульптар Алесь Шатэрнік ус-
таляваў помнік продкам-кры-
вічам, якія заснавалі горад.

Полацк  – горад памяці і 
помнікаў. У  скверы ўсталява-
ны помнік літары «Ў», і ён жа 
– сонечны гадзіннік. І  абуджа-
юць памяць словы Рыгора Ба-
радуліна: «Ад Еўфрасінні, ад 
Скарыны, ад Полацка пачаўся 
свет...». Сядзіць проста ў цэнт-
ры гораду і назірае за Леніным 
Сімяон Полацкі. З 1974 года 
ўсталяваны велічны помнік 
Францыску Скарыне. Недалё-
ка – памятны знак аднаго з 
цэнтраў Еўропы на Беларусі. 
Дарэчы, самы святочны, фота-
генічны і даступны, як крама 
«пакрокавай дасяжнасці».

Але нельга па-
быць ў Полацку і 
не ўзгадаць пра за-
ступніцу Беларусі 
Святую Еўфрасін-
ню. Помнік чырво-
нага граніту пад-
казвае  напрамак 
хады да манасты-
ра. І вядзе  гэтая да-
рога праз Чырво-
ны мост, названы 
так падчас вайны 
1812 г. Чырвоным 
ён быў ад крыві 
абаронцаў гораду і 
французаў, тут па-
леглых.

Трэба з пава-
гай ставіцца да таго, 
што  культурніцкія 
каштоўнасці зараз  
захоўваюцца ў ма-
настыры, і вельмі 

цікавыя экскурсіі па яго тэ-
рыторыі  вядуць сапраўдныя 
манашкі. І ўжо  яны правяду-
ць вас да легендарнай царквы 
Спаса XII ст. дойліда Іаана з 
унікальнымі фрэскамі тых ча-
соў, з адроджаным брэсцкім 
мастаком Мікалаем Кузмі-
чом Крыжом Еўфрасінні, які 
амаль тысячу год таму зрабіў 
геніяльны Лазар Богша. Разам 
з вамі ўзыдуць на прыступкі 
прыгожага Крыжаўздвіжанс-
кага сабора.

Нізкі паклон за гэтую пра-
цу царкве. 

наш гід сВятлана баранкОўская Полацк

Адзін з вядомых помнікаў Полацка - геагра-
фічны цэнтр Еўропы

ФотА:  liveournal.com

Благополучно пере-
жив провал пятилетней 
государственной про-
граммы «Лён», на фи-
нансирование которой 
бездарно ушли десят-
ки миллиардов рублей, 
журналисты и чиновни-
ки ухватились за новую 
спасательную палочку 
- культивирование мас-
личного льна.

«Льняное масло по своим 
питательным, лекарственным и 
техническим качествам не име-
ет себе равных....Перспективы 
производства льняного масла 
весьма значительные... Дефи-
цит линоленовых жирных кис-
лот можно удовлетворить, толь-
ко употребляя в пищу льняное 
масло. Традиционное питание 
белорусов более адаптировано 
к льняному маслу, нежели к 
подсолнечному. Белок маслич-
ного льна... не уступает сое. Лён 
масличный менее трудоёмок, 
технология его производства 
обеспечивается существующей 
системой машин... Учёными 
Института льна разработана 
технология возделывания мас-
личного льна...» 

Эти цитаты из публика-
ции академика НАН В. Сам-
сонова в октябрьском номере 

научно-практического жур-
нала «Белорусское сельское 
хозяйство». 

В этом же номере редак-
ционная коллегия журнала 
во главе с министром сель-
ского хозяйства и продоволь-
ствия Беларуси С.Шапиро 
благословила рекламу дости-
жений «Витебского зональ-
ного института сельского хо-
зяйства НАН Беларуси».

Кандидат сельскохозяйс-
твенных наук доцент О. Гану-
щенко информирует произ-
водственников о результатах 
научно-хозяйственного опыта 
на телятах в ЗАО “Липовцы” 
Витебского района. Вкратце 
суть эксперимента сводится 
к тому, что “высокопитатель-
ные импортные пищевые 
концентраты были заменены 
на отечественные, приготав-
ливаемые на основе льносе-
мени и продуктов переработ-
ки зерна. Их экономическая 
эффективность оказалась в 
1,5 раза выше по сравнению с 
традиционными».

После таких цифр, под-
тверждаемых учёными, впору 
открывать дело по расследова-
нию обстоятельств, тормозя-
щих продвижение Витебщины 
к региональной продовольс-
твенной безопасности и побед 
на фронте капиталистического 
соревнования с Западом. Собс-
твенно, такое предложение я и 
получил (вместе с презентован-
ным мне свежим оттиском жур-
нала) от одного авторитетного 
на Толочинщине аграрника.

Между тем, еще один 
аграрник, заведующий отде-
лом научно-технической ин-
формации и патентоведения 
«Научно-практического цен-
тра Беларуси по животновод-
ству», кандидат сельскохозяй-
ственных наук Н. Песоцкий 
пишет: «Нельзя покупать за-
менители цельного молока, 
в рецептах которых имеются 
продукты льносемени».

Дело в том, что, хотя отвар 
льносемени всегда служил 

и служит народным профи-
лактическим средством от 
расстройства желудочно-
кишечного тракта у телят и 
бычков, его можно приме-
нять только краткосрочно. 

Продукты льносемени, 
с одной стороны, оказыва-
ют вяжущее воздействие, 
но, с другой стороны, слизь 
увеличивает скорость про-
хождения пищи через же-
лудочно-кишечный тракт 
ответственность за перева-
ривание растительной пищи 
перекладывается на не пред-
назначенные для этой цели 
отделы кишечника.

Есть и другие причины, 
по которым нельзя игнори-
ровать основы физиологи-
ческих механизмов превра-
щения питательных веществ 
в желудочно-кишечном 
тракте телёнка. Таково 
мнение животноводов, и 
в этом вопросе для меня 
они большие авторитеты, 
нежели агрономы.

Тот же академик Сам-
сонов, судя по списку его 
научных публикаций, 
более 40 лет тому назад в 
журнале «Лён и конопля» 
засветился как специалист 
в области растениеводс-
тва, будучи заместите-
лем министра сельского 
хозяйства БССР, много и 
успешно работал в облас-
ти семеноводства. Я готов 
засвидетельствовать, что 
именно под его руководс-
твом республика преодо-
лела рубеж производства в 
100 тысяч тонн льноволокна.

Но это совершенно не зна-
чит, что, признавая заслуги 
академика в производстве 
льна-долгунца, мы должны 
бежать по его призыву за 
льняным маслом. 

Прежде чем поверить 
словам академика о том, что 
традиционное питание бе-
лорусов лучше адаптирова-
но к маслу льняному, хочу 
заметить, что беднота по 

праздникам «била» масло 
для приправы путём так на-
зываемого холодного отжи-
ма. Наши деды хорошо пони-
мали: на льняном масле ни в 
коем случае нельзя жарить...

В процессе жарения со-
держащиеся в нем жирные 
кислоты превращаются в 
трансжирные, которые очень 
опасны для здоровья. Эти ве-
щества могут спровоцировать 
онкологические заболеваний 
и расстройство пищеварения. 
Ученые советуют выбирать 
для жарения подсолнечное, 
кукурузное, горчичное или 
оливковое масло. 

Отечественные исследова-
тели стыдливо умалчивают 
о химической нестойкости 
льняного масла: оно стреми-
тельно окисляется на воздухе 
и под воздействием света.

Что касается пользы ли-
ноленовой кислоты, то её 
свойства описаны в словаре 
Брокгауза и Ефрона. Она 
именуется там линолеино-
вой (льняномасляной). Но, 
главное, именно там содер-
жится предостерегающий 
вывод: «Олифа есть высыха-
ющее масло, в котором спо-
собность высыхания усовер-
шенствована искусственно». 

Я готов воспользоваться ис-
следованиями медиков по про-

блемам линоленовой кислоты.
В обилии рекомендаций на 

эту тему отобрал самое интерес-
ное. Из статьи «Грецкие орехи 
– лекарство для сердца» в серии 
публикаций «Управления по 
контролю за качеством пище-
вых продуктов и лекарственных 
средств США»: «Теперь на паке-
тиках орехов будет стоять над-
пись: «Имеются данные о том, 
что 1,5 унции грецких орехов 
ежедневно в составе гипокало-
рийной диеты с низким содер-
жанием насыщенных жиров и 
холестерина может уменьшить 
риск ИБС. Изучите информа-
цию о содержании жиров и ка-
лорий в продукте».

Грецкие орехи, в отличие от 
других видов орехов, содержат 
допольно большое количество 
альфа-линоленовой кислоты 
– «Омега-3», полиненасыщен-

ной жирной кислоты.
Теперь вам, чита-

тель, понятна принци-
пиальная разница: там, 
за границей, рекомен-
дуют есть орехи, а в Бе-
ларуси пропагандиру-
ют льняное масло. 

Совершенно обхо-
дится вниманием и тот 
факт, что нормативные 
документы России на 
«масло льняное» полно-
стью исчерпываются 
ГОСТом 5791-81, кото-
рый определяет его как 
«масло льняное техни-
ческое».

По итогам этого жур-
налистского расследова-
ния можно смело делать 

вывод, что льняное масло 
действительно пригодно для 
последующего несложного 
производства... олифы.

Всё остальное – от лукаво-
го. Даже если оно и выходит 
в свет под крышей научных 
журналов и за подписями 
маститых учёных.

Вместо знака качество на 
подобных статьях впору ста-
вить жирный чернильный 
штамп: «Липа».

Николай ПЕТрУШЕНКО

Учёные спорят полезно ли льняное 
масло

Льняные мечты
расследОВания никОлая петрушенкО

Действительно ли льняное масло так полезно, как говорят
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ЗАМЕТКИ С «БЕССМЫСЛЕННОЙ» ВСТРЕЧИ

В ходе встречи
Фото ПрЕСС-СЛУжБы ПрЕзиДЕНтА роССии

Дмитрий Медведев обаял многих 
белорусских журналистов. Наверное, 
ради этого встреча и задумывалась.
Фото ПрЕСС-СЛУжБы  
ПрЕзиДЕНтА роССии

Дорога
…В Москву на пресс-кон-

ференцию к президенту Рос-
сии довелось ехать из Мин-
ска на гродненском поезде 
в плацкартном вагоне. И не 
то чтобы совсем уж не было 
денег на билет в купе – прос-
то интересно всегда: что за 
люди едут в демократичес-
кой «плацкарте», где тесно и 
неуютно?

А вагон был набит, 
что называется, битком. 
Двое соседей на верхней 
и нижней боковых полках 
– мужики лет по пятьдесят 
каждый – как оказалось, 
ехали работать на стройки 
Подмосковья. На вопрос о 
заработках ответили: нам 
хватает!

Молоденькая девушка 
на нижней полке оказалась 
домработницей в богатом 
московском доме и возвра-
щалась после выходных от 
матери из Гродно. 

Пожилая женщина, учи-
тельница из Лиды, ехала 
к сыну, который окончил 
московский вуз, женился 
там и теперь торгует ком-
пьютерами. Все хорошо, 
только вот беда: невестка, 
коренная москвичка, семь 
лет не могла забеременеть. 
Теперь, наконец, это ма-
ленькое чудо произошло! 
Вот уже полсрока прошло, 
и свекровь со сватьей – мос-
ковской чиновницей – ре-
шили объединить усилия 
и снять с молодой жены на-
грузку: лидчанка переезжа-
ет к ним и берет на себя все 
заботы по дому…

Молодой москвич, воз-
вращавшийся из команди-
ровки, громко хулил хвале-
ную белорусскую водку… 
Его наставляли: не надо 
было пить гродненскую, 
а пить надо было брест-
скую… 

Плацкартный вагон из 
Беларуси несся по рель-
сам, его белорусско-рос-
сийское население пило 
чай, читало книжки, по-
тихоньку засыпало. Утром 
Москва, а там целый день 
на ногах…

Москва
Б е л о р у с с к и й 

вокзал встретил 
моросящим дожди-
ком и настырными 
п р е д л о ж е н и я м и 
таксистов:

– Дешево дове-
зу!

Находились те, 
кто верил и согла-
шался ехать с ними, 
наивно полагая, что 
понятия «дешево» 
в Москве и Минске 
примерно одина-
ковы. Таксисты с 
хищными выраже-
ниями лиц уводи-
ли жертв, которым 
предстояло в самое 
ближайшее время 
утратить веру в че-
ловечество и неза-
планированное ко-
личество денег. Все 
как обычно. 

У ч а с т н и -
кам пресс-
конференции с 
Дмитрием Медве-
девым нужно было 
в 14.15 быть на Ва-
сильевском спу-
ске – на Красной 

площади у храма Василия 
Блаженного. Площадь ока-
залась перекрыта милицией, 
ее пришлось обходить. Зато 
на Васильевском спуске уже 
стояли 2 микроавтобуса, и 
женщина из пресс-службы 
президента старательно от-

мечала прибывающих по 
списку. Попутно выясни-
лось, что меня в список внес-
ли почему-то дважды. 

Я попытался потребовать 
за это право на два дополни-
тельных вопроса или, хотя 
бы, два дополнительных 
бутерброда: все мы с утра 
не успели нигде перехва-
тить. Женщина туманно 
ответила: «Посмотрим», – и 
пригласила занимать места 
в автобусах. Мы и заняли: 
представители двух бело-
русских телеканалов, газет 
«Советская Белоруссия», 
«Звязда», «Республика», 
«Народная воля», «Наша 
ніва» –  словом, люди из 

«государственных» и «него-
сударственных» СМИ, всего 
14 человек. Автобусы трону-
лись. 

О движении по москов-
ским проспектам говорить 
не будем: стиль вождения и 
правила движения там, на 
самом деле, иные, чем где бы 
то ни было еще. Что-то похо-
жее я видел, пожалуй, только 
во Вьетнаме два десятка лет 
назад. Но все же благопо-
лучно вырвались на широко 
известное Рублевское шоссе 
и, примерно, минут через со-
рок лесной дороги, свернув 
направо, остановились у ме-
таллических ворот.

Барвиха
Загородная резиденция 

Медведева «Барвиха» – это 
комплекс симпатичных кир-
пичных зданий в лесу за 
высоким забором. Люди в 
штатском проверили наши 
паспорта, впустили в одно 
из зданий, провели через ме-
таллодетектор. Внутри были 
деревянные панели, потолки 
над головой были очень вы-
сокие, и вообще чувствовал-
ся какой-то иной, какой-то 
кощунственно несоветский 
стиль. Зато там уже можно 
было снять верхнюю одеж-
ду, заняться кофе, бутербро-
дами с красной рыбой и еще 
чем-то, живописно сгруппи-
рованным на большом сто-
ле. Бутерброды оказались 
вкусными, но больше двух 
все равно никому осилить не 

удалось.
С сожалением поглядывая 

на постепенно пустеющий 
стол, мы расселись вокруг и 
стали перечитывать вопросы 
к Дмитрию Медведеву.

В это же время прези-
дентская гримерша пред-
ложила свои услуги тем, 
кто нуждался в улучшении 
прически и вообще…Мы с 
Иосифом Середичем, ре-
дактором «Народной Волі», 
нерешительно тронулись, 
было, в ее направлении, 
но потом, под ехидными 
взглядами коллег, решили 
не рисковать. И правильно 
сделали, потому что именно 
в этот момент всех позвали 
в помещение, куда вот-вот 

должен был прийти прези-
дент России.

Президент  
России

Рискуя навлечь на себя 
гнев сторонников прозапад-
ной ориентации и тех, кому 
с каждым днем все больше 
жжет сердца память о рос-
сийских генерал-губерна-
торах и генералиссимусе 
Александре Суворове, вы-
нужден все же признать, что 
Дмитрий Медведев оказался 
на диво приятным челове-
ком. 

Небольшого роста, но с 
хорошим, выразительным 
лицом, он сразу завладел об-
щим вниманием. И не только 
потому, что был здесь глав-
ным действующим лицом 
по протоколу. Просто он го-
ворил убедительно, отвечал 
на вопросы точно и по суще-
ству. Он продемонстрировал 
хорошее чувство юмора, был 
эмоционален в пределах вы-
сокого интеллекта, ни при-
каких обстоятельствах не 
позваляя себе грубоватых и 
часто оскорбительных вы-
сказываний, которые так лю-
бят иные его коллеги.

Мне пришлось сидеть на-
против него, и хорошо было 
видно, как он, например, от-
реагировал когда представи-
тель Белорусского телевиде-
ния спросил: «…не так давно 
в Госдуме были своего рода 
какие-то смотрины, приез-
жали наши оппозиционные 

деятели, встречались с рос-
сийскими политиками. Как 
Вы относитесь к подобного 
рода, ну, можно сказать, и 
вмешательству во внутрен-
ние дела суверенного госу-
дарства?» 

На лице Дмитрия Мед-
ведева была только лёгкая 
ирония, когда он ответил: 
«Общение между полити-
ками – нормальное дело. 
Когда к нам приезжают 
иностранные лидеры, они 
встречаются с нашей оп-
позицией. Нравится нам 
это или нет (мне, может, 
что-то и не нравится), но 
они регулярно вызывают 
к себе представителей рос-

сийской оппозиции для 
того, чтобы получить бо-
лее полноценную картину 
устройства общественной 
жизни в нашем государс-
тве. И я считаю, это совер-
шенно нормально, даже 
если во время этой встречи 
говорят нелицеприятные 
слова о власти или обо мне 
лично».

Он добавил: «Думаю, что 
подобных правил следу-
ет придерживаться любой 
стране. Это ни в коей мере 
не может характеризоваться 
как вмешательство во внут-
ренние дела, потому что вме-
шательство во внутренние 
дела – это желание поставить 
политический процесс под 
контроль другого государс-
тва. У нас никогда такого и в 
мыслях не было, да это и не-
возможно».

…Вопросов оказалось 
немало: каждый из 14 при-
сутствующих успел задать, 
как минимум, по два. И 
Дмитрий Медведев отве-
чал: о Союзном государстве, 
о друзьях России, об эко-
номических проблемах, о 
кризисе, о международных 
организациях, о нормах 
поведения в политике, о 
необходимости выполнять 
обязательства…Полную 
стенограмму пресс-конфе-
ренции можно прочесть на 
сайте naviny.by.

Дважды, по меньшей 
мере, в его суждениях четко 
звучало осуждение полити-
ческих манер Александра 
Лукашенко. 

…Потом сфотографиро-
вались на память, Дмитрий 
Медведев пожал руки муж-
чинам,  посожалел о том, что 
не может поцеловать всех 
женщин, и уехал. 

Тех из нас, кто уже пере-
дал информацию в свои 
редакции и возвращался в 
Минск в этот же вечер, на 
тех же автобусах отвезли на 
Белорусский вокзал. Уста-
лость, напряжение дня  ска-
зывались, и никто даже ни 
разу не произнес навязшую 
на зубах шутку о пожатой 
Президентом России правой 
руке, которую теперь долго 
нельзя будет мыть. Трезвые, 
но довольные, мы ехали до-
мой.

Мы ехали домой.
А уже назавтра на встрече 

с руководителями инфор-
мационных агентств стран 
СНГ Александр Лукашенко 
заявил, что на встречу к Дми-
трию Медведеву «…пригла-
сили журналистов, которые 
на дух не переносят русского 
человека, хоть бы с нами по-
советовались».

Просто, на всякий случай, 
хочу сказать: я лично много 
лет работал в московской газе-
те, у меня множество россий-
ских друзей. Кроме прочего, 
жена русская – из поселка Лог 
под Волгоградом. Там теперь 
живут ее родственники, с ко-
торыми мы поддерживаем са-
мые теплые, самые дружеские 
отношения.

У большинства коллег си-
туация примерно такая же. О 
ком говорил Александр Лука-
шенко, для меня непонятно.

Специально для 
«Витебского курьера» 

Анатолий ГУЛЯЕВ

Как прошла встреча президента России и белорусских журналистов
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Загрещенко  Алек-
сандр Николаевич 1934 го 
рождения дер. Ананьино, 
малолетний узник. 

Нас немцы забрали где-
то в конце апреля 1944 года и 
отвезли в 5-ый Полк. Там мы 
были недолго, около месяца, 
и заболели тифом. Здесь были 
мы все: мать, брат и я. Ещё дво-
юродная сестра и родная се-
стра матери с сыном Иваном. 
Мы все держались вместе. 

Помню, как нас там кор-
мили. Стоим в очереди с бан-
кой, примерно, с пол-литра. 
Вот немец плеснул немнож-
ко, а я держу и думаю, что, 
может, ещё плеснет этой бур-
ды. А тот – половником мне 
по лбу. 

Хлеба давали со спичеч-
ный коробок. Из опилок, на-
верно, и чуточку ячменной 
муки. Кто его знает. Дал мне 

немец этот кусочек, так я 
больше не просил: знал, что 
он лупит по лбу. 

Воду привозили, там ее не 
было. Был колодец, так к нему 
подойти нельзя было. Туалета 
тоже не было: кто, где мог, там 
и оправлялся. А воду привози-
ли грязную. Где они её брали? 
Может, в сажалке? Ну, мы по-
пили этой воды и заболели ти-
фом.

Там была сделана палатка 
метров тридцать длиной. В 
ней стояли в два ряда койки. 
И они нас лечили, наверное. Я 
так предполагаю, что им нуж-
на была рабсила – молодежь. 
А может, для разных опытов 
или ещё что.

Ночью лягу спать – тем-
пература была большая – всё 
снились пожары.

Потом нас вывезли на 5-ую 
Линию, что на Песковатике. 
Конвоиры ходили, проверя-
ли нас, чтобы никто не раз-
бежался. Но там уже всё-таки 
было посвободнее. 

Помню, ходили под Баби-
ничи – там был небольшой 
бурт бураков. О, мы уж там 
полакомились с братом! На-

брали где-то ведра два, нести 
было тяжело – снег большой. 
Потом варили их и ели. 

Позже нас всех выздорав-
ливающих забрали и посели-
ли в свободном двухэтажном 
доме. Там сейчас, мост, где 
ходят трамваи, около площа-
ди Победы. 

Оттуда мать и сестру, и 
двоюродную сестру матери 
гоняли под Лиозно копать 
окопы. Но тогда им уже мар-
гарина граммов по 10-15 да-
вали, хлеб получше, и уже 
немного веселее стало жить. 
Но всё равно неволя, как ни 
говори. Одно спасение – Дви-
на рядом была, метров сто от 
этого дома. 

Так мы с братом с утра по-
бежим, а там немцы глушили 
рыбу. Но, правда, больше от 
бомбёжки глушилось. Так мы 
в заводи поймаем рыбину, 
поджарим на воде. Раз пойма-
ли бутылку трёхчетвертушеч-
ную, которая проплывала. А 
в ней оказался рыбий жир. О, 
это ж огромное удовольствие! 

Там же близко мост Бло-
хина, и мы частенько туда 
бегали. Один раз смотрим: 

плывёт мёртвый боец наш, 
красноармеец, а немцы с мо-
ста его, наверное, всего из ав-
томатов изрешетили. 

А потом ещё один плыл. 
Так пришла машина – спуск 
в воду был хороший, – и они 
его выловили. Вытащили на 
берег, и офицер немецкий 
приехал. Что они там гово-
рили – не знаю, только потом 
выкопали могилу на берегу и 
похоронили. 

В июне или июле часа в 
три-четыре утра всех повы-
гнали, построили и погнали 
по Бешенковичской дороге. 
Куда – не знаю. Гнали до обе-
да, а потом налетели наши са-
молёты. Там же немцы отсту-
пали, прижали их, видно.

Конвоиры разбежались, 
когда стали бомбить и обстре-
ливать. А потом перестали 
бомбить. Увидели, наверное, 
что много мирного населения 
идёт. Только постреливали из 
пулемётов. Ну, так немцы и 
бросили нас. 

Мы там и остались, по 
моему, у деревни Песчан-
ка, прямо на шоссе. Нашли 
бункеры, забрались в них. 

И уже в полночь, наверное, 
слышим: «Ура! За Родину! За 
Сталина!» и очереди пуле-
мётные и автоматные. 

Через некоторое время за-
ходят к нам красноармейцы. 
Они потом на дорогу вывели 
нас, и мы по этой дороге и 
пошли. Так там тоже жуткое 
дело: лежат раненые солда-
ты, а санитаров нет. Один 
кричит, просит пить, а дру-
гой просит, чтобы его при-
стрелили. 

Господи, повозки немец-
кие, кухня – поразбито всё! 
У лошадей ноги оторваны. 
Бьются, бедные, кажется, 
было из чего, пристрелил, 
бы, не мучились. Пришли 
мы в деревню, идем под гор-
ку, глядим: немец лежит уби-
тый и курица под мышкой. 
Скорее всего, грабил, ну, и 
прибили его. 

Потом уже приехали сюда, 
в Ананьино. Тут тоже всё по-
разбито было. В Ананьино 
пять домов только осталось, а 
так бурьяном позаросло всё. 
Жуткое дело!

Мы попили этой воды и заболели тифом...

Сяргей Старавойценка
ФотА АўтАрА

память

У Віцебску закончыўся доўгі 
судовы працэс, які адначасо-
ва стварыў цікавы прэцэдэнт: 
кліент банка, у якога махляры 
скралі грошы з карткі атрымаў 
ад банка фактычна паўнавар-
тасную кампенсацыю.

“Чаму БПС-Банк, які ця-
гам васьмі гадоў спраўна 
атрымліваў прыбыткі з гро-
шаў, што пераводзіліся на 
мой карт-рахунак, ухіліўся 
ад рашэння нашае агуль-
нае праблемы?” – запытаў-
ся ахвяра кардынгу Сяргей 
СТАрАВОЙЦЕНКА. 

Адказ на гэтае пытанне 
ён не атрымаў і пасля суду, 
які адбыўся ў Віцебску 16 
лістапада і ў якім Сяргей як 
пазоўнік выступаў з адным 
толькі патрабаваннем да 
БПС-банку, каб банк скам-
пенсаваў яму грашовыя 
сродкі, скрадзеныя з карт-ра-
хунку за межамі Беларусі.

У студзені 2009 года ў 
Беларусі: рэзка і нечакана 
абваліўся рубель. І вось якраз 
у такі крызісны момант Сяр-
гей выявіў, што з ягонага 
карт-рахунку зніклі грошы 
– першая частка заробку 
(больш за 470 тысяч руб-
лёў), пераведзеная на картку 
(MasterCard) напярэдадні. 

Асабліва не пераймаючыся 
(ці мала што магло адбыцца – 
можа, які збой у сістэме...), ён 
звярнуўся ў банк. Але ўнут-
ранае расследаванне банку 
паказала, што 6 студзеня гро-
шы былі знятыя з банкамату ў 
злотых (500 злотых) ў польскім 
гарадку Бялка. З увядзеннем 
правільнага пін-коду. 

“Сваю банкаўскую карт-
ку я нікому не перадаваў і ў 
Польшчу ніколі не ездзіў”, – 
запэўніў пацярпелы. І ў якас-
ці алібі паказаў раздрукоўку 
“гісторыі карты”, згодна з 

якой ужо раніцай 7 студзе-
ня ён спрабаваў разлічыцца 
карткай ў адным з віцебскіх 
супермаркетаў.

У банку паабяцалі ра-
забрацца. Праз тыдзень 
адтуль паведамілі у пісьмо-
вай форме, што ў сувязі са 
здарэннем “быў накіраваны 
запыт у міжнародную пла-
цёжную сістэму MasterCard 
Worldwide аб аспрэчванні 
спісання з карт-рахунку”. 

Адказ жа па сутнасці прый-
шоў толькі ў траўні. У ім паве-
дамлялася, што “ОАО “БПС-
Банк” па Віцебскай вобласці 
не мае магчымасці вярнуць 
грашовыя сродкі ў памеры 
470 тыс. 671 рубель, спісаныя 
з карт-рахунку”. Маўляў, 

пратэст наконт 
спісання да 
польскага банку 
PKO BANK S.A. 
быў прызнаны 
неправамочным, 
бо наяўныя гра-
шовыя сродкі 
былі знятыя тры-
мальнікам карткі 
ў поўным аб’ёме 
і пацверджа-
ны ўвядзеннем 
правільнага пін-
коду”.

“Паводле да-
мовы карт-рахун-
ку (п. 7.1), пін-код 
прызнаецца бака-
мі раўназначным 
подпісу кліента. 

Кліент нясе адказнас-
ць па ўсім аперацыям 
з карткай, выкананых 
з наборам пін-коду. 
Такім чынам, банк 
не можа вярнуць 
грошы, спісаныя з 
карт-рахунку”, - пра-
каментаваў тады ад-
мову банка началь-
нік аддзелу па працы 
з фізічнымі асобамі 
ААТ “БПС-Банк” 
Сяргей Мухін.

Праз 5 месяцаў на 
судзе прадстаўнікі 
“ Б П С - Б а н к у ” , 
прызнаючы нестан-
дартнасць сітуацыі, 
казалі яшчэ і пра ад-
сутнасць у іх адмыс-
ловага фонду для 
выплатаў у такіх вы-
ключных выпадках і 
спасылаліся на неаб-
ходнасць выяўлення 
злачынцы... 

А злачынцы – не 
было. Прынамсі вы-
сілкі беларускай 

міліцыі, куды звяр-
нуўся Сяргей Стара-

войценка пасля звароту ў 
банк, плёну не далі. Крымі-
нальная справа, узбуджаная 
24 лютага, была праз месяц 
прыпыненая “ў сувязі з невы-
яўленнем асобы, падлеглай у 
якасці абвінавачванага”. Пры 
гэтым у РАУС Кастрычніцка-
га раёну Віцебска запэўнівалі, 
што запыт польскім калегам 
быў зроблены.

Начальнік аддзелу па 
раскрыццю злачынстваў у 
сферы высокіх тэхналогіяў 
крымінальнай міліцыі УУС 
аблвыканкаму Георгій Яб-
лонскі мяркуе, што каб та-
кое адбылося на тэрыторыі 
Беларусі, дык злачынцу б, 
хутчэй за ўсё, адшукалі б. А 
так – міждзяржаўныя межы 
працуюць на злодзеяў. Вы-
падак са Старавойценка 
праваахоўнік кваліфікуе як 
унікальны для Беларусі. За-
межныя кардэры пакуль “не 
“працуюць” з беларускімі 
карт-рахункамі, бо – якія там 
у нас грошы на картках?..” 

“У прынцыпе, калі хто мае 
адпаведнае абсталяванне, 
падрабіць картку, то бок зра-
біць ейны дублікат, няцяжка. 
Калі ў злачынцы ёсць інфар-
мацыя аб магнітанай паласе 
і пін-кодзе – гэта ўжо справа 
тэхнікі”, – кажа Яблонскі. 

Па словах самога пацяр-
пелага, найверагодней, такая 
інфармацыя была счытана з 
ягонай карткі ва Украіне, дзе 

ён тры разы ка-
рыстаўся банка-
матамі падчас 
адпачынку ў ве-
расні 2008 года. 
Спосабаў для 
гэтага кардэры 
маюць шмат.

А д з н а ч ы м 
тут, што і відэа-
запісу з банкама-
ту ў Польшчы, 
які б дазволіў 
ідэнтыфікаваць 
знешнасць зла-
чынцы, нашыя 
м і л і ц ы я н т ы -
крыміналісты 
не атрымалі. 
Дый ці была яна 
там усталявана 
– невядома. 

Калі ўсе спробы вырашы-
ць праблему мірным шляхам 
былі вычарпаныя, Сяргей 
Старавойценка звярнуўся ў 
пракуратуру, якая “састаў 
злачынства ў дзеяннях банку 
не выявіла”, а потым і ў суд 
Чыгуначнага раёну Віцебска. 
Грамадзянскую справу раз-
глядала суддзя Бардзюкова. 

Падчас слуханняў Стара-
войценка казаў пра неа-
бароненасць трымальніка 
карт-рахунку (бо няма стра-
хавання карт-рахункаў, толь-
кі – укладаў), пра парушэнне 
банкам “прынцыпу добрай 
волі”, пра тое, што ніводны 
пункт дамовы з банкам ён як 
кліент не парушаў. 

Да таго ж банк, адзначыў 
ісцец, цалкам праігнараваў 
міжнароднае правіла перано-
су адказнасці, згодна з якім вы-
даткі ў такіх выпадках павінен 
несці банк, а не кліент. “Гэта 
тычыцца толькі трымальні-
каў карты Visa”, – адрэагавалі 
прадстаўнікі адказчыка. Сваю 
абарону яны будавалі на цы-
таванні пунктаў дамовы карт-
рахунку (усё той жа п. 7.1) і 
апелявалі да адсутнасці спе-
цыяльных фондаў, а таксама 
нявыяўленасці ві-
наватай асобы. 

Пытанне суддзі: 
“Банк сапраўды не 
бачыць ніякіх аба-
вязкаў у адносінах 
кліента ў дадзенай 
сітацыі?” – усяліла, 
як прызнаўся паз-
ней пазоўнік, над-
зею на станоўчае 
вырашэнне спра-
вы. Сяргей Стара-
войценка вельмі 
скептычна ставіўся 
да магчымасці вяр-
нуць “законна за-

робленыя грошы” праз суд. 
Пасля 10 месяцаў пошу-

каў справядлівасці ў яго апус-
каліся рукі. “Калі я выйграю 
– будзе цуд...” – прызнаваўся 
ён перад паседжаннем суду. 

Але – цуд такі адбыўся. 
Суд сваім рашэннем зада-
воліў патрабаванні Сяргея 
Старавойценка да БПС-Бан-
ку, які будзе вымушаны вяр-
нуць страчаныя кліентам 
грошы ў выніку крадзяжу 
(плюс 50 тыс. рублёў у якас-
ці працэнтаў). Ці будзе гэтае 
рашэнне абскарджана адказ-
чыкам – пакуль невядома.

Сяргей Старавойценка 
жа раіць трымальнікам карт-
рахункаў быць пільнымі 
ды ўважліва чытаць дамову 
карт-рахунку. У выпадку, 
калі вы змяняеце статус сваёй 
карты на міжнародны падчас 
вандровак ці паездак за мяжу, 
па прыездзе ў Беларусь вяр-
тайце яго ў рэжым карыстан-
ня “толькі ўнутры краіны”. 
Гэта даволі хуткая працэдура 
(пракансультуйцеся з банкам, 
з якім заключалі дамову). 

Лепш застрахавацца. Бо, 
як бачым, падчас крызісу, 
красці могуць і ў беларусаў.

Кастусь ПАЛАНЕЦ

Ахвяра кардынгу дамогся праўды
Суд прызнаў, што банк, у кліента якога скралі грошы з карткі, павінны іх вярнуць

А як у Беларусі?
Супрацоўнік аддзелу пластыкавых кар-

так аднаго з віцебскіх банкаў распавёў “ВК” 
на ўмовах ананімнасці, што відэакамерамі ў 
абласным цэнтры абсталяваныя далёка не 
ўсе банкаматы. Калі ў цэнтры яны ёсць, дык 
на перыферыі – адно муляжы. 

Ён таксама паведаміў, што банк, у якім 
ён працуе, сутыкаючыся з праблемай знік-
нення грошаў з карт-рахункаў, робіць усё, 
каб інфармацыя аб гэтым не прасочвала-
ся на паверхню. 

То бок без лішніх разборак вяртае гро-
шы трымальнікам картак. Гэта звычайная 
практыка і для еўрапейскіх банкаў – вяр-
таюць, несучы выдаткі, а потым ціхенька 
праводзяць асабістае расследаванне. 

Лічбы
Па дадзеным беларускіх праваахоў-

ных органаў, у год у Беларусі знаходзя-
ць у сярэднім 4-5 груп махляроў, якія 
праз Інтэрнэт кралі грошы з картак на 
сотні тысячаў даляраў. У асноўным, 
крадуць з картак замежных банкаў. 

У жніўні лідэр адной з груп кардэ-
ры атрымаў за злачынства 10 год зняво-
лення. Але міліцыя раіць у час тэхніч-
нага прагрэсу не губляць ні на хвіліну 
кантроль за сваёй карткай. Бо цалкам 
верагодна, што колькасць злачынстваў 
з выкарыстаннем банкаўскіх картак 
будзе павялічвацца.

Кардзінг
(па-ангельску: carding) - махлярства, 

пры якім праводзіцца аперацыя з выка-
рыстаннем банкаўскай карты ці яе рэк-
візітаў, не дазволеная яе трымальнікам. 

Рэквізіты плацежных карт, як правіла, 
бяруць з узламаных сервераў інтэрнэт-
магазінаў, плацёжных і разліковых сістэм, 
а таксама з персанальных кампутараў (ці 
непасрэдна ці з дапамогай вірусаў). 

Акрамя таго, найбольш распаўсюджа-
ным метадам крадзяжу нумароў плацеж-
ных карт на сёння з’яўляецца фішынг (па-
ангельску: phishing, скажонае «fishing» 
- «рыбалка») - стварэнне ашуканцамі 
сайта, які будзе карыстацца даверам у ка-
рыстальніка, напрыклад - сайт, падобны 
на сайт банка карыстальніка. 
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В сиквеле леген-
дарной картины 
« У н и в е р с а л ь н ы й 
солдат» роль одного 
из главных врагов 
героя Жан-Клода 
Ван Дамма исполнил 
чемпион по боям без 
правил, белорус Ан-
дрей Арловский.

В лучших традициях 
спасения мира нового 
времени, сценарий со-
держит в себе как угрозу 
всему человечеству, так и 
отвагу бойцов спец под-
разделения: чеченские 

террористы похищают 
детей и укрываются на 
территории Чернобыль-
ской АЭС.. Все подходы 
заминированы, и терро-
ристы обещают взорвать 
станцию.

Любому ребенку, 
выросшему в 90-е, из-
вестно, что такие зада-
чи под силу лишь «су-
пергероям» с именами 
Арнольд, Сильвестр, 
или какой-нибудь 
Жан-Клод Ван Дамм, 
например. И Ван Дамм 
(герой Люк Девро), от-

правляется на задание 
в составе группы уни-
версальных солдат.  
( Ну а как иначе? Любой 
сержант вам объяснит, 
что солдат должен быть 
универсальным: и кар-
тошку чистить уметь, и 
траву красить, и копать 
отсюда и до обеда…).

И всё бы прошло как 
по маслу, но в распо-
ряжении террористов  
оказались солдаты-зом-
би, однако более со-
вершенные и опасные, 
и, скорее всего, более 
универсальные. Ко-
мандира этих бойцов 
и играет чемпион мира 
по боям без правил в 
тяжелом весе, белорус 
Андрей Арловский по 
прозвищу „Питбуль“.

В прокат „Универ-
сальные солдаты: Новое 
начало“ выйдет в фев-
рале 2010 года, режиссер 
ленты - Джон Хаймс.

Андрей Арловский 
— белорусский спорт-
смен, родился 4 февра-
ля, 1979г. выступает в 
боях без правил, мно-
гократный чемпион по 
версии Ultimate Fighting 
Championship в супер-
тяжёлом весе. В смешан-
ных боевых искусствах 
считается одним из ве-
дущих бойцов

Юрий ЛЯХ

Белорусский Питбуль VS  
Жан-Клод Ван Дамм

Третий круг
27 ноября (Пт.) ХК «Витебск» – 

«Нёман» (Гродно)
29 ноября (Вск.) ХК «Витебск» 

– ХК «Брест
2 декабря (Ср.) ХК «Витебск» – 

«Химик-СКА» (Новополоцк)
8 декабря (Вт.) «Металлург» 

(Жлобин) – ХК «Витебск»
10 декабря (Чт.) «Шинник»(Бобруйск) 

– ХК «Витебск»
13 декабря (Вск.) ХК «Витебск» 

– «Liepajas Metalurgs»
15 декабря (Вт.) ХК «Витебск» – 

«Dinamo-Juniors»( Рига)
22 декабря (Вт.) ХК «Гомель» – 

ХК «Витебск»
24 декабря (Чт.) «Сокол»(Киев) 

– ХК «Витебск»
5 января (Вт.) ХК «Витебск» – 

«Керамин» (Минск)
11 января (Пн.) ХК «Витебск» – 

«Шахтер» (Солигорск)

Календарь игр хоккейного клуба 
«Витебск»

Сборная Бела-
руси после двух 
т о в а р и щ е с к и х 
матчей с Саудов-
ской Аравией 
и Черногорией 
опустилась в рей-
тинге ФИФА на 
семь позиций.

На первую строку 
рейтинга националь-
ных сборных по вер-
сии ФИФА вышла сборная Испании, 
сместившая бразильцев. На третьем 
месте по-прежнему голландцы. Сбор-
ная России опустилась с 12-го места 
на 13-е, Украина - с 22-го на 24-е.

Что же касается Беларуси, то она 
после двух товарищеских матчей с 
Саудовской Аравией и Черногорией 
опустилась на семь позиций - с 73-го 
места на 80-е.

Приводим десятку лучших сбор-
ных мира, а также команды стран 

СНГ и Балтии, стоя-
щие выше Беларуси:

1 (2). Испания — 
1622 балла.

2 (1). Бразилия — 
1592.

3 (3). Голландия 
— 1279.

4 (4). Италия — 
1215.

5 (10). Португалия 
— 1181.

6 (5). Германия — 
1170

7 (9). Франция — 1122.
8 (6). Аргентина — 1085.
9 (7). Англия — 1063.
10 (8). Хорватия — 1050.

13 (12). Россия — 1019...
24 (22). Украина — 842...
45 (47). Латвия — 670...
60 (59). Литва — 525...
76 (80). Узбекистан — 437...
80 (73). Беларусь — 426...

Рейтинг ФИФА: Испания – 
первая, Беларусь – 80-я

Форвард «Монреа-
ля» и сборной Белару-
си Андрей Костицын 
был признан третьей 
звездой матча с хок-

кейной дружи-
ной из Детройта. 

К о с т и ц ы н -
старший дважды 
ассистировал Май-
клу Каммаллери, 
благодаря этому 
его команда смог-
ла перевести игру 
в овертайм. Допол-
нительное время 
не выявило побе-
дителя, а вот бул-
литы решили судь-
бу матча в пользу 
«Детройта».

В нынешнем 
регулярном чем-
пионате НХЛ Ан-
дрей Костицын 
сыграл за «Мон-
реаль» 23 матча, в 
которых набрал 9 

(2+7) баллов по системе 
«гол + пас», заработал 12 
минут штрафа при «-1» 
в графе «плюс/минус».

Еще один белорус, 

выступающий в НХЛ, 
отметился результатив-
ной передачей. Миха-
ил Грабовский,  поспо-
собствовал тому, чтобы 
«кленовые листья» из 
Торонто отстояли честь 
в домашней встре-
че с вашингтонскими 
«Кэпиталз». На 17-й ми-
нуте второго периода 
Грабовский ассистиро-
вал Никлосу Хагману. 
Результат 2:1, по булли-
там, в пользу канадцев.

В НХЛ играют еще 
двое белорусов. Но ни 
Руслан Салей из «Ко-
лорадо», ни монреалец 
Сергей Костицын не мо-
гут нас порадовать при-
суствием на льду. Пер-
вый еще не оправился от 
травмы ноги, а младший 
Костицын играет сейчас 
в АХЛ за фарм-клуб «Ка-
надиенс» — «Гамильтон 
Бульдогз». 

Андрей Костицын — звезда 
матча «Монреаль» — «Детройт»

Крупнейший индор-турнир рос-
сии и Восточной Европы по спор-
тивному пейнтболу, 7 этап серии 
турниров «Золотое Кольцо-2009», 
прошел в Москве на крытом ста-
дионе «Спартак-Авто». В турнире 
приняли участие более 200 спорт-
сменов из 14 регионов россии, а 
также команды из Беларуси, Укра-
ины, Казахстана и Катара (ОАЭ).

На финальном этапе сревнова-
ний белорусам пришлось встретить-
ся с командами Москвы, Санкт-Пе-
тербурга, Новосибирска и сборной 
России. Наши соотечественники во 
всех поединках одержали блестя-
щую победу. В итоге беларуская ко-
манда White Russians выиграла 7-й 
этап Чемпионата России «Большой 
Кубок» в г. Москве и вместе с ним 
всю серию «Золотое Кольцо 2009». 
Команда шла к победе весь сезон, на 

ее счету, помимо этого, еше два вы-
игранных этапа серии.

В награду нашим соотечествен-
никам достался призовой фонд в 
размере 45 000 российских рублей 
(4 275 000 белорусских рублей) плюс 
большой кубок и медали.

Юрий ЛЯХ

Белорусская команда «White 
Russians» выиграла международный 

пейнтбольный турнир 

Универсальные солдаты 
Фото С оФициАЛьНого САйтА АрЛоВСКого

14-го декабря в Ки-
еве на Михайловской 
площади состоится 
презентация логотипа 
и слогана Чемпионата 
Европы по футболу 
2012 года. До офици-
альной презентации, 
параметры и изобра-
жение логотипа Евро-
2012, а также лозунг 
чемпионата Европы 
по футболу держатся 
в секрете.

«Это чрезвычайно 
важное событие, оно 
фактически запускает 
сам турнир. На этом 
мероприятии будут 
присутствовать более 
200 международных 
представителей масс-
медиа. Эксперты УЕФА 
на протяжении года 
пытались создать ло-
готип, отображающий 
колорит, ментальность 
двух стран – Украины 

и Польши», – отметил 
президент Федерации 
футбола Украины Гри-
горий Суркис.

Право на проведе-
ние финальной части 
чемпионата Европы по 
футболу 2012 года Ук-
раина и Польша полу-
чила в апреле 2007 года. 
Матчи в рамках чемпи-
оната планировалось 
провести в украинских 
городах Киеве, Донец-
ке, Львове и Днепро-
петровске, а также в 
польских – Варшаве, 
Гданьске, Вроцлаве и 
Познани. Однако на 
заседании 13 мая 2009 
года в Бухаресте Ис-
полком УЕФА подтвер-
дил проведение матчей 
чемпионата Европы по 
футболу в 2012 году, 
кроме четырех поль-
ских городов, только 
в одном от Украины 

– Киеве. При этом экс-
перты УЕФА заявили, 
что Киев сможет под-
твердить свое право 
на проведение матчей 
групповой стадии, чет-
вертьфиналов и полу-
финалов лишь в слу-
чае, если в украинской 
столице будут созданы 
соответствующие инф-
раструктурные условия 
на стадионе, в аэропор-
ту, на транспорте и в 
гостиницах.

О к о н ч а т е л ь н ы й 
перечень городов, 
принимающих матчи 
чемпионата Европы 
по футболу 2012 года, 
будет назван 10-11 де-
кабря 2009 года. Кроме 
того, 7 февраля 2010 
года в Варшаве состоит-
ся жеребьевка чемпио-
ната.

Андрей КОВШ

В Киеве представят логотип и 
слоган Евро-2012 
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Выставки
Витебский областной 
краеведческий музей

ул. Ленина, 36, тел. 36-05-87
Уникальная  выставка  

прозведений Язепа Дроздови-
ча из Германовического  музея  
кульуры и быта

«Огнём и мечом». Выставка 
холодного и огнестрельного 
оружия из собрания ВОКМ.

Фотовыставка «Витебск вче-
ра и сегодня».

«Случайная находка». Вы-
ставка, посвященная 50-летию 
нахождения берестяной грамо-
ты.

Выставка, посвященная 150-
летию А.Р. Бродовского, перво-
го директора Витебского гу-
бернского музея.

Художественный музей
ул. Ленина, 32, тел. 36-31-

45
«Новая акварель» – акварель 

Феликса Гумена.
Белорусское искусство XVIII 

– середины XIX веков.
Коллекция русской живопи-

си и ДПИ конца XVIII – начала 
XX веков.

Постоянная экспозиция ра-
бот Юрия Пэна.

«Чарующая мозаика приро-
ды». Выставка народного клуба 
любителей флористики «Аню-
та» Центра народных ремесел и 
искусств «Задзвінне».

Живопись Марии Исаёнок.
«Анатомия явлений, мыслей 

и поступков». Александр Сле-
пов. Скульптура, графика.

«Красоту и любовь в его по-
лотнах воплотила душа». Жи-
вопись Петра Явича.

Выставочный зал Витеб-
ского центра современ-
ного искусства

ул. Белобородова, 5,  
тел. 21-48-94

Выставка Владимира 
Шаппо (Полоцк).

Фотографика в текстиле 
(ВГТУ).
Музыкальная гостиная

пр-т Фрунзе, 11, тел. 36-
28-34

«Витебщина – глазами 
молодых архитекторов». Вы-
ставка архитектурных про-
ектов учащихся техническо-
го колледжа.

Понедельник, пятница 
(19.30). Заседание киноклуба 
«Диалог».

Музей частных  
коллекций

ул. Доватора, 26,  
тел. 37-22-69

«Из семейного альбо-
ма…» – фотографии из ар-
хива Галькевичей.

«Самовары и чайная по-
суда конца XIX-начала ХХ 
вв.» из частного собрания 
Ивана Станкевича.

«Форма и время». Выстав-
ка бутылок.

Живописные работы И.Е. 
Репина на открытках (из час-
тного собрания А. Подлипс-
кого).

Дом-музей Марка Шага-
ла

ул. Покровская, 11,  
тел. 36-34-68

Графика Марка Шагала.
«Тема с вариациями». Вы-

ставка Алексея Кравченко.

Арт-центр Марка Шагала
ул. Советская, 25,  

тел. 36-03-87
Графика Марка Шагала.
«Тема с вариациями». Вы-

ставка Алексея Кравченко.

Центр народных ремесел 
и искусств «Задзвінне»

ул. Чайковского, 3,  
тел. 37-00-62, 36-05-81

Творчае аб’яднанне “Жа-
лезны воўк” (Наваполацк) 
сумесна з клубам “Паўноч-
ная вежа” (пры падтрымцы 
кампаніі “Будзьма!”) прапа-
нуюць выставу “Неа-сармац-
кі партрэт”.

«Нам – 15». Юбилейная 
выставка.
Центр эстетического  

воспитания «Маладзік»
ул. Воинов-интернаци-

оналистов, 19, тел. 25-39-65, 
25-36-15.

«Квітней, родная Бела-
русь!» Выставка учащихся 
Витебского государственно-
го училища искусств.

Культурно-деловой 
центр «Первомайский»

ул. М. Горького, 120, тел. 
34-99-32

«Лирика акварели». Вы-
ставка Степана Сенько.

Музей-усадьба И. Е. ре-
пина

тел. 29-16-73
Постоянная экспозиция, 

посвященная жизни и твор-
честву И.Е. Репина.

«Здравнёвские сезоны». 
Фотовыставка Валерия Ши-
шанова.

«Фарбы Дзвіны». Выставка 
пленэрных работ учащихся 
Витебского государственного 
училища искусств и гимна-
зии-колледжа искусств им. 
И.В. Ахремчика (Минск).

Выставочный зал  
“Духовской круглик” 
Центра культуры  
“Витебск”

пр. Фрунзе , 11а,  
тел. 35-81-38.

Экспозиция, посвященная 
истории Витебских замков.

Экспозиция, посвящен-
ная Международному фес-
тивалю искусств «Славянс-
кий базар в Витебске».

Концерты
Концертный зал  
“Витебск” Центра  
культуры “Витебск”

Парк Фрунзе, 1, тел. 36-
30-40

26.11 (19.00) «Game over». 

Форум-спектакль молодеж-
ного театра «Колесо», посвя-
щённый Международному 
дню борьбы со СПИДом.

27.11 (19.00) Ирина Доро-
феева. Концерт.

28.11 (17.00) Группа 
«Lumen». Концерт.

28.11 (18.00) «Сердце про-
пускает сильную долю…» 
Форум-спектакль молодеж-
ного театра «Колесо» с учас-
тием рок-группы «Белая 
кость» (Минск).

30.11 (19.00) Концерт Але-
ны Апиной.

29.11- 30.11 (10.00) Выстав-
ка-ярмарка мёда.

Витебская областная  
филармония

пл. Ленина, 69,  
тел. 36-21-03

30.11 (18.30) Концерт ги-
тарной музыки. Лауреат 
международных конкурсов 
Дмитрий Нилов (Москва).

Спектакли
Нацыянальны акадэміч-
ны драматычны тэатр 
імя Я. Коласа

ул. Замковая, 2, тел. 36-06-80
Эксперыментальная сцэна:

26.11 (19.00) “Шагал… 
Шагал…” Эцюды памяці.

Белорусский театр  
“Лялька”

Ул. Пушкина, 2, тел. 36-
90-77

27.11 (12.00), 28.11 (11.00) 
“Асцярожна, Соня!” Казка.

29.11 (11.00) “Дапытлівы 
Слонік”. Музычная казка.

Спектаклі для дарослых:
26.11 (17.00) “Ляддзя роспа-

чы”. Філасофская прыпавесць.
По материалам сайта 

«Народные новости  
Витебска»

Афиша Витебска на неделю

рекОмендуем прОчитать

Для беларускай літаратуры не 
характэрна змяненне. Наадварот, 
айчыннае прыгожае пісьменства 
вызначаецца стабільнасцю, і зме-
ны, якія адбываюцца з пісьмен-
нікамі, рэдка датычацца эстэтыкі. 
Выключэннем з гэтага правіла ста-
ла паэтка Валянціна Аксак. Пяты 
паэтычны зборнік “ружоўніца” 
стаў для яе пераломным. 

Кніжка выйшла ў 2008 годзе ў вы-
давецтве “Логвінаў”, калі паэтцы было 
ўжо за 50. Кажу пра ўзрост, бо ў такім 
веку цяжка нешта мяняць у сваёй 
творчай лабараторыі.

Валянціна Аксак пачынала свой 
творчы шлях у традыцыйным рэчыш-
чы. У 1992 годзе ў выдавецтве “Мас-
тацкая літаратура” выйшла першая 
кніга паэткі “Цвінтар”. Гэта быў збор-
нік жаночай лірыкі. З сілаба-танічны-
мі вершамі, абстрактнымі лірычнымі 
тэмамі, рамантычна-узнёслым, часам 
нават экзальтаваным, настроем. 

Тагачасная паэзія Валянціны Аксак 
мала чым адрознівалася ад беларускага 
паэтычнага мэйнстрыму. Можа больш 
адметнай і багатай беларускай мовай. 

Ужо ў трэцяй кнізе “Антычны 

дождж” сталі з’яўляцца прыкметы 
эвалюцыйнага працэсу, які адбываў-
ся з паэтыкай Аксак. І справа нават 
не ў эксперыментах з формай верша, 
якіх не баялася паэтка, а хутчэй у зме-
не паэтычнага светагляду. Паэтка ўсё 
менш звярталася да нейкіх абстракт-
ных, агульначалавечых тэмаў, а смела 
пагружалася ў свой унутраны свет. 

Любімай формай паэткі робіцца 
верлібр. Ужо ў кнізе “Віно з Каліфор-
ніі” ён дамінуе. А “Ружоўніца” цал-
кам напісана гэтым тыпам верша.

Значная частка твораў у кнізе 
прысвечана кветкам. А першы разд-
зел кнігі так і называецца “Смаліцкія 
кветнікі” (паэтка нарадзілася ў вёсцы 
Смалічы Нясвіжскага раёну). Такім 
чынам, першы раздзел – гэта вершы 
асабістыя, так бы мовіць, тыя, што вы-
раслі на родных кветніках. Яны ўра-
жваюць шчырасцю, горыччу, бо, як 
прызнаецца паэтка, бывае, што з віна 
хочаш зрабіць гаючую ваду, а атрым-
ліваецца воцат.

Другі раздзел “Душа – не ванд-
роўніца” – гэта як раз вершы з ванд-
ровак: з выспы на возеры Нешчарда, 
радзімы Яна Баршчэўскага, або з Ві-
цебску – радзімы Марка Шагала. 

Трэці раздзел “Батанічны сад 
у Visby” таксама падарожны. Гэта 
вершы, напісаныя на шведскай вы-
спе Готланд. Цыкл гэты выключна 
раслінны – дакладней пра кветкі з 
родных кветнікаў, якія паэтка згадва-
ла на далёкай шведскай зямлі. 

Кніга Валянціны Аксак “Ружоўні-
ца” хоць і не прысвечана афіцыйна 
маці паэткі, але ў многіх вершах яна 
згадваецца. І не проста як маці, а як на-
стаўніца, якая вучыла садзіць і дагляда-
ць кветкі.

Васіль КрОКВА

Пра гэты свет, дзе так прыгожа 
цвітуць кветкі

культура ў глыбінцы

Пры талачынскім гарадскім 
Доме культуры дзейнічае ама-
тарскі тэатр. У ім сабраліся люд-
зі, якім падабаецца тэатральнае 
мастацтва - і не проста як гледа-
чам, а як артыстам. Сярод іх ра-
ботнікі Дома культуры і школ, 
нават міліцыянер. 

Канечне, у правінцыйнага, ама-
тарскага, нікім не фінансуемага тэат-
ра няма магчымасці разгарнуцца і 
прапанаваць багаты рэпертуар. 

Да таго ж артысты - усе людзі 
сямейныя, занятыя кожны на сваёй 
працы, таму не могуць поўнасцю 
прысвяціць сябе акторскай дзей-
насці. 

Па гэтых прычынах звычайна пэў-
ны тэрмін робіцца падрыхтоўка да 
нейкага спектакля, а пасля некалькі 

месяцаў яго паказваюць, гастралюю-
чы па вёсках. 

Так, да нядаўняга часу гледачам 
прапаноўвалі “Вечар” Аляксея Ду-
дарава, а летам пачаўся паказ ка-
медыі “Ад сваркі да вяселля - адзін 
крок”. 

Сцэнарый гэтай пастаноўкі ство-
раны на аснове дзвюх п‘ес – “Мікітаў 
лапаць” Міхася Чарота і “Прымакі” 
Янкі Купалы. 

Пакуль што гэты спектакль паба-
чылі талачынцы і жыхары некалькіх 
навакольных вёсак. 

Гастролі працягваюцца.

Канстанцін ГрЫГАрОВІЧ

На фота: сцэны са спектакля „Ад 
сваркі да вяселля - адзін крок“.

ПРАВІНЦЫЙНЫ ТЭАТР ПРАЦЯГВАЕ ГАСТРОЛІ

Кинотеатр “Мир” 
ул. Чехова, 3. автоответ-
чик 36-55-10
Историческая драма 
“Царь” *россия.  Начало 
сеансов: 18.00.
Историческая драма Павла 
Лунгина повествует о про-
тивостоянии Ивана Грозно-
го и митрополита Филип-
па. В главных ролях: Пётр 
Мамонов, Олег Янковский.
Драма “Хатико” *.  На-
чало сеансов: 12.00/суб., 
воскр./, 13.30, 15.10.
Триллер “Законопослуш-
ный гражданин” США. 

Начало сеансов: 16.40, 20.40. 
Джерард Батлер и Джей-
ми Фокс представляют 
историю противостояния 
засаженного в тюрьму по-
терявшего жену и ребён-
ка «законопослушного 
гражданина» и помощни-
ка окружного прокурора, 
который некогда отпус-
тил настоящего убийцу.
Дом кино 
ул. Ленина, 40. автоответ-
чик 37-37-82
Ф и л ь м - к а т а с т р о ф а 
«2012»  США Начало се-
ансов:  14.50., 17.50, 20.50
Роланд Эммерих в оче-
редной раз залихватс-
ки стирает человечество 
с лица Земли. В ролях: 
Джон Кьюсак, Аманда 
Пит, Дэнни Гловер.
Фильм детям “Осторож-
но, дети!” Россия.  Нача-
ло сеансов: 11.00, 13.00. 

Кино
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деВушка нОмера

27 ноября
До нового года остается 34 

дня.
Православные именины: 

Григорий, Константин, Панте-
леймон, Феодора, Филипп, Юс-
тиниан.

Католические именины: Ва-
лерьян, Вергилий, Иосиф.

1895. Альфред Нобель, изо-
бретатель динамита, в этот день 
написал завещание, чтобы все 
деньги от его динамита пошли 
в Фонд Нобелевской премии. 
Удивительно, но он исключил из 
завещания всю когорту матема-
тиков (нет нобелевской премии 
по математике). Сейчас, кроме 
великого звания Нобелевского 
лауреата, к премии выдают 10 
миллионов шведских крон (это 
примерно миллион евро). 

1996. Появилась на свет 
«Седьмая грань». Сначала это 
была литературная гостиная 
при филологическом факуль-
тете ВГУ, затем она выделилась 
в отдельную общественную ор-
ганизацию. Лидером ее всегда 
была Ольга Карач. 

Организация подавала на ре-
гистрацию в прошлом веке и су-
дилась за свою регистрацию уже 
в этом веке и тысячелетии, до-
шла в поисках правды до Колле-
гии Верховного суда, но, как мы 
понимаем, талантливая моло-
дежь нашим властям не нужна. 
В соответствии с требованиями 
Уголовного кодекса (которым 
любые действия, похожие на об-
щественную организацию, на-
пример, многочисленные клубы 
любителей определенной марки 
автомобилей, караются сроком 
до 3 лет), деятельность органи-
зации была заморожена.

28 Ноября
Православные именины: 

Авив, Гурий, Дмитрий, Евстохий, 
Елпидий, Кинтион, Маркелл, Па-
исий, Самон, Филипп, Фома.

Католические именины: 
Григорий, Здислав, Яков.

1974. Последнее выступление 
Джона Леннона. Он был попу-
лярен, как никто. Леннон даже 
сомневался, что проживет доль-
ше: христианство или рок-н-ролл 
(на что возмутился Ватикан и 
простил музыканта – посмертно, 
только в 2008-м году, описав его 
высказывания, как «остроты»). 

Однако с 1974 года Джон не 
появляется на публике. В 1980 
году, чтобы взять частичку его по-
пулярности, в него (в спину) пять 
раз стреляет сумасшедший Марк 
Чепмэн. Чэпмен сейчас отбыва-
ет свое пожизненное наказание. 
Леннона же, по версии БиБиСи, 
поместили в список лучших бри-
танцев – на восьмое место. 

Его песня «Imagine» призна-
на лучшей многими ценителя-
ми, Ливерпульский аэропорт 
назван в честь Джона, а девизом 
аэропорта выбрана строчка из 
вышеуказанной песни: «Над 
нами только небо».

1994. Второй референдум в 
Норвегии о вступлении в Евро-
союз. Население, как и на первом, 
проголосовало против. Норвеж-
цы опасаются, что потеряют боль-
ше, чем найдут. Экономические 
выгоды для страны, добывающей 
газ и имеющей самую дешевую 
электроэнергию, неочевидны.

29 Ноября
Православные именины: 

Матвей, Сергей, Фульвиан (Фул-
виан).

Католические именины: 
Влас, Сатурнин.

1783. Для употребления 

предложена буква Ё. Это седь-
мая буква белорусского и русс-
кого алфавитов, а также девятая 
буква русинского алфавита. 

В русском языке, несмотря на 
происхождение буквы, проставка 
точек над Ё необязательна. В бе-
лорусском же – обязательна. В ук-
раинском языке этой буквы нет. 

Предложила данное обозна-
чение директор Петербургской 
академии наук княгиня Екате-
рина Дашкова. 

30 Ноября
Международный день за-

щиты информации.
Православные именины: 

Геннадий, Григорий, Захар, Иван, 
Лазарь, Лонгин, Никон, Юстин.

Католические именины: 
Влас, Сатурнин.

Математики любят этот день, 
так как в одном из его написа-
ний мы видим дробь 30/11, а это 
приближенное значение числа 
«Е», то есть основания натураль-
ного логарифма.

1609. Галилео Галилей соста-
вил первую карту Луны. Сейчас 
это может сделать каждый: возь-
мите лист бумаги и карандаш, 
набросайте очертания темных и 
светлых участков. Вот у вас уже 
карта лунных морей. Если вы 
возьмете в руки бинокль, то к ним 
можно добавить лунные горы и 
крупные кратеры. Галилей был 
в более стесненных обстоятель-
ствах. Тем более удивительно, 
притом что Луна видна была 
даже кроманьонцам, первый ри-
сунок лунной поверхности име-
ет возраст всего около 400 лет. За 
всю историю докосмической эры 
было создано 120 различного ка-
чества карт и рисунков лунной 
поверхности, причем, в России 
– ни одной. Но именно первая 
карта обратной стороны Луны 
была получена именно в СССР 
с помошью космического зонда 
«Луна-3» в 1959 году.

1876. Запатентован первый 
трансформатор. Его запатенто-
вал Яблочков Павел Николаевич. 
Кроме трансформатора, он усо-
вершенствовал дуговые лампы, 
создав так называемую «свечу 
Яблочкова». Немецкая пресса 
тогда пестрела заголовками «Рос-
сия – родина электричества».

1 Декабря
Православные именины: 

Алфей, Анастасий, Варул, За-
кхей, Платон, Роман.

Католические именины: 
Наталья, Эдмунд.

Международный день соли-
дарности с зараженными СПИ-
Дом. 

Вирус иммунодефицита че-
ловека, последствиями которо-
го является СПИД – синдром 
приобретенного (в отличие от 
врожденного) иммунодефици-
та (отсутствия иммунитета) че-
ловека был открыт в 1983 году. 
До сих пор лечения до полного 
отсутствия ВИЧ в организме не 
найдено, однако своевременная 
высокоактивная антиретрови-
русная терапия позволяет сни-
зить вероятность перехода ВИЧ-
инфекции в СПИД. 

ВИЧ содержится во всех жид-
костях организма, однако концент-

рация его, опасная для заражения, 
находится в крови, лимфе, сперме 
и грудном молоке. Грудное моло-
ко опасно только для младенцев, 
так как желудочный сок взрослого 
человека убивает ВИЧ. 

ВИЧ погибает при температу-
ре выше 56 градусов по Цельсии. 
Через слюну, пот или слезы случа-
ев заражения не замечено. Также 
ВИЧ не передается через рукопо-
жатие, укусы комаров, воздух, лю-
бого вида поцелуй, посуду, одеж-
ду, пользование плавательным 
бассейном или общей ванной.

2 Декабря
Православные именины: 

Авдей, Авенир, Адриан, Аза, 
Акиндин, Анфим, Варлаам, Ви-
виана, Дасий, Денис, Ефимия, 
Иларион, Иосаф, Лиодор (Или-
одор), Неофит, Панхарий, Узий, 
Фалалей, Фёдор, Христофор.

Католические именины: 
Бальбина, Бианка, Павлина.

1992. Сотрудниками компа-
нии SEMA, работающей в сфе-
ре мобильной связи, отправлено 
первое SMS-сообщение: «С рож-
деством!». Как видим, в Британии 
рождество наступает уже с нача-
лом декабря. Сообщения внача-
ле посылались с персонального 
компьютера на телефон. Длина 
SMS не превышает 140 байт (140 
латинских символов без надстро-
чечных и подстрочечных знаков), 
а учитывая, что за нее оператор в 
Беларуси берет около 100 рублей, 
в итоге имеем самые «халявные» 
деньги в мире. Интернет, напо-
минаю, даже по тарифам этих 
же операторов стоит примерно 
столько же за мегабайт, то есть 
за миллион символов. «Неплохая 
прибавка к пенсии».

3 Декабря
 Православные именины: 

Авраам, Азат, Анатолий, Анна, 
Богута, Григорий, Дасий, Ди-
одор, Евстафий, Иван, Иосиф, 
Ипатий, Исаакий, Исидор, 
Мама, Нина, Нирса, Прокл, Са-
верий, Сасоний, Симеон, Тато-
на, Фёкла, Феоктист, Феспесий.

Католические именины: 
Ксаверий, Франциск.

Белорусы могут гордиться: в 
этот день в Англию в 1586 году при-
везен картофель. Судьба бульбы не 
безоблачна: растение пережило и 
картофельные бунты, и попытки 
выращивать его как цветы.

1775. Впервые поднят американ-
ский флаг. В дальнейшем количе-
ство звездочек в синей части флага 
будет только увеличиваться.

1966. С 40-го километра Ле-
нинградского шоссе к подно-
жию Кремлевской стены был 
перенесен прах из братской мо-
гилы. Теперь это называется Мо-
гила Неизвестного солдата. 

1986. Рональд Рейган впервые 
обнародовал бюджет страны, 
превышающий триллион дол-
ларов. Однако мы все понимаем: 
доллар уже не тот. Да и Соеди-
ненные Штаты тоже.

А до конца года остается все-
го 28 дней.

Олег БУКА

приглашаем юридических лиц и индивидуальных 
предпринимателей Беларуси и россии к сотруд-

ничеству для распространения газеты.
тел. в рб +375 29 217 06 92
тел. в рФ +7 905 555 6663

Елена Николаевна, 56 лет. Учитель высшей 
категории. Стаж работы 37 лет. работала в шко-
лах Витебска и области.

*   *   *
В хозяйственный магазин входит учительница 

русского языка. Долго рассматривает ценники, 
машинально достает ручку с красным стержнем 
и начинает всюду исправлять слово «обои» на 
«оба».

*   *   *
В темный подъезд входит после долгого рабо-

чего дня измученная учительница. Из мрака вы-
ступает неизвестная личность и требует: 

– Отдавай часы!
Учительница испуганно:
– Только не часы – возьмите классное руковод-

ство.

*   *   *
Утро. Учительница, войдя в трамвай:
– Здравствуйте! Садитесь! Кто дежурный?

*   *   *
Приходит как-то к учителю латыни дряхлый 

старичок и просит давать
ему уроки. Учитель спрашивает: 
- Вам уже 80 лет, зачем вам учиться? 
- Ну, представьте, я скоро умру, попаду в рай, 

встретит меня, у ворот
  рая апостол Павел, а разговаривать-то с ним 

надо ведь на латыни. 
- Так вы, может, и в ад попадете. 
- А немецкий я уже выучил.

Анекдот от...

carricatura.ru


